
کاهش تقاضای کاذب با مالیات

و  توضیحات وزیر صمت در مورد گرانی خودر
سمیه رسولی  وزیر صمت فاصله زیاد بین تقاضا 
و عرضه خودرو، افزایش قیمــت ارز و به دنبال آن 
تلاش عده ای برای خرید خودرو بابت حفظ ارزش 
دارایی و ایجاد تقاضــای کاذب را از عوامل افزایش 

قیمت در بازار عنوان کرد.
 ســید رضا فاطمی امین در یک برنامه تلویزیونی 
اظهار داشــت: در حال حاضر با ســه نوع قیمت در 
مورد خودرو مواجه هســتیم، یکــی قیمت تمام 
شــده، یکی قیمت کارخانه ای و دیگری هم قیمت 

بازار خودرو است.
وی افزود: سال گذشــته قیمت کارخانه پایین تر 
از قیمت تمام شــده بود که این بدان معناست که 
خودروســاز زیان می دهد که البته بخشــی از این 
زیان مربوط به ناکارآمدی خودروساز و زنجیره قبل 
از آن یعنی قطعه ساز اســت، پس از آن قیمت بازار 
خودرو نیز بالاتر از این دو قیمــت قرار می گرفت، 
یعنی کف قیمت، نرخ کارخانه ای بود بعد از آن نیز 

قیمت تمام شده و سپس قیمت بازار بود.
وزیر صنعت، معــدن و تجارت اظهار داشــت: اگر 
نمودار مرکز آمار ایران بررســی شــود، مشخص 
می شود که از اردیبهشــت سال ۱۴۰۱، تورم نقطه 
به نقطه خودرو رو به کاهش است و بیشتر از شیب 
کاهش تورم کل اقتصاد اســت، اما به یکباره تورم 
نقطه به نقطه خودرو در آذر ۱۴۰۱ فزاینده می شود 

که این مساله ناشی از اثر حفظ ارزش دارایی است.
وی بیان داشت: قیمت ارز از ۶ مسیر بر اقتصاد ایران 
تأثیر می گذارد که یکی از این مسیرها افزایش قیمت 
مواد اولیه است، یک دســتگاه خودرو ممکن است 
هزار تا دو هزار دلار ارزبری داشــته باشــد، بنابراین 
افزایشــی قیمتی که ســال قبل در موضوع خودرو 
داشــتیم به خصوص در نیمه دوم ســال، به خاطر 
افزایش نرخ ارز نبود زیرا آن بر روی قیمت تمام شده 
و یا قیمت کارخانه تأثیرگذار است. اما نکته آن است 
که وقتی قیمــت ارز افزایش می یابــد عده ای برای 
حفظ ارزش دارایی به ســمت خرید کالایی می روند 
که بتواند ارزش پول آنهــا را حفظ کند.فاطمی امین 
اظهار داشــت: این افزایش قیمت در مورد کالاهایی 
خود را نشان می دهد که کســری در عرضه و تقاضا 
وجود دارد و در مورد خودرو نیز صادق است بنابراین 

افزایش قیمت خودرو اتفاق افتاد.

از صحبت هایم سوءبرداشت شد
وی در پاســخ به این ســوال که چرا بــا وجود این 
مســاله، شــما وعده کاهش قیمت خودرو دادید؟ 
گفت: وعده ای دادم که اشــتباه فهمیده شد، من 
گفته بودم که قیمت تمام شده خودرو با قیمت های 
ثابت کاهش می یابد، قیمت تمام شــده متفاوت از 
قیمت بازار است، شــاید نباید این عبارت را به کار 
می بردم زیرا عبارت بیان شــده، خیلــی فنی بود، 
عبارتی که در مورد قیمت تمام شــده به کار برده 

شد، سو برداشت شد.وزیر صنعت، معدن و تجارت 
با طرح این ســوال که چه اتفاقی بایــد رخ دهد تا 
قیمت بــازار و کارخانه به یکدیگر نزدیک شــود؟ 
گفت: وقتی خودرویی ثبت نام می شــود و دو الی 
سه ماه بعد، تحویل متقاضی می شود، اگر اختلاف 
قیمت بین کارخانه تا بازار ۲۰ درصد باشــد شاید 
قابل قبول باشــد، اما قطعــاً ۱۰۰ درصد اختلاف 
قیمت قابل قبول نیست؛ ما باید چه می کردیم که 
قیمت بازار و کارخانه بهم نزدیک شود؟ اولین اقدام 
عرضه اســت، یعنی باید تولید یا واردات به حدی 
باشد که تقاضا به ویژه تقاضای انباشته شده از قبل 
را پوشش بدهد، اما چه اتفاقی افتاد؟ سال گذشته 
تولید خودرو ۳۹ درصد رشــد داشــت و در پایان 
ســال فقط یک هزار دســتگاه خودروی ناقص در 
پارکینگ خودروسازان بود در حالی که چهار سال 

تولید خودرو ما کمتر از یک میلیون دستگاه بود.
وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار داشــت: پس 
اولین کار این بود که بایــد زنجیره تأمین خودرو را 
مدیریت می کردیم تا قطعه سازان و خودروسازان 
بتوانند بیشــتر تولید کنند و لذا بــا اقدامات انجام 
شده ۳۹ درصد افزایش تولید داشتیم بدون تولید 
خودروی ناقص؛ اگر اجازه می دادیم خودروســاز 
خودروی ناقــص تولید کند، قطعــاً افزایش تولید 
بیش از این رقــم بود.وزیر صمت اظهار داشــت: 
در ســال ۱۴۰۱ با اینکه نسبت به ســال قبل تورم 
داشتیم و تولید ۳۹ درصد افزایش یافت، اما سقف 
اعتباری خودروســازان افزایش نیافت، اقدام دوم 
ما موضوع واردات خودرو بود برای تنظیم بازار که 

کارهایی نیز در این راستا صورت گرفت.
فاطمی امین با اشــاره به لزوم کاهــش تقاضا که 
بخشی از آن نیز تقاضای کاذب است، اظهار داشت: 
مهمترین کار برای کاهش تقاضای کاذب، اجرای 
مالیات بر عایدی سرمایه است که البته این مساله 

امیدوارم زودتر در مجلس مصوب شود.
وی اظهار داشــت: بنابراین در مجمــوع در حوزه 
خودرو باید ســه کار انجام دهیــم، اول عرضه را از 
طریق تولید افزایش و دوم اینکــه تقاضا را کاهش 
بدهیم و موضوع ســوم نیز انتظام بخشــی به بازار 

است که در هر سه مورد کارهایی را انجام داده ایم.
وزیر صنعت، معدن و تجارت بیان داشــت: مالیات 
بر عایدی سرمایه بر این ســاز و کار است که تورم را 
خارج می کند زیرا این تورم در اختیار مالک نیست 
و بنابراین ایــن مالیات باید بــا قیمت های ثابت و 

بدون تورم لحاظ شود.
فاطمی امین بیان داشــت: صنعت خودرو ما دچار 
بیماری مزمن اســت که بخشــی از ایــن بیماری 
مونتاژکاری و ســپس داخلی ســازی است، یعنی 
اینکه درســت اســت که مونتاژکاری بد است اما 
داخلی ســازی مونتاژی ها هم خوب نیست، بلکه 
باید بن سازه های ایرانی را توسعه دهیم و تا این کار 
را نکنیم مســاله کیفیت و قیمت خودرو به صورت 

اصولی حل نمی شود.
وزیر صمــت اظهار داشــت: مــا اگــر بخواهیم 
خودروساز شــویم برای تحقق این هدف، داخلی 
سازی ممکن است حرف خوبی باشد اما اصلًا حرف 
درستی نیست بلکه باید از بن سازه ها شروع کنیم 
و این کار در حال اتفاق اســت و لــذا امیدواریم در 

سال ۱۴۰۴ به صنعت خودرو افتخار کنیم.
فاطمی امین با بیان اینکه ساختار مدیریت صنعت 
خودرو دچار مشکل اســت، گفت: این طور نیست 
که جوانان و مهندســان مــا از طراحــی و تولید و 
مدیریت صنعت خودرو ناتوان باشند بلکه قواعد و 
ســاز و کارهایی ایجاد کرده ایم که اجازه تحول به 
آنها نداده ایم لذا دســت یافتن به این مساله که به 
صنعت خودروی کشــورمان افتخــار کنیم کاملًا 

دست یافتنی است.
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اجازه دهیم کسب وکارها بزرگ شوند
فرشــاد فاطمی  ما اگر می خواهیم که اقتصاد مســیر صعودی را طی کند 
وظیفه داریم که اجازه دهیم تا کســب وکارها بزرگ شــوند. کسب وکارهای 
بزرگ راحت تــر می توانند مشــکلات خود را حــل کنند و حتــی می توانند 

ایده های بعدی را به همراه بیاورند.
پیشران ها گروه هایی هســتند که می توانند بر اســاس یک ایده، نوآوری و یا 
تکنولــوژی جدید فرصتی تــازه در اقتصاد به وجود بیاورند. پیشــران ها مهم 
هســتند زیرا برای رشــد اقتصادی یک زمینه ای را ایجاد می کنند که تا قبل 

چنین زمینه ای در کشور وجود نداشته است. 

یادداشت

آگهی مناقصه عمومی دو مرحله ای مناقصه
 با ارزیابی کیفی به صورت فشرده

 شماره 106/02/2811

 نوبت دوم

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خوزستان 

مناقصه گزار : اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خوزستان 
موضوع مناقصه شماره 2811 / 02 / 106 :

انجام امور خدماتی سرایداری و نگهبانی به صورت حجمی در ادارات و مناطق ثبتی استان خوزستان مطابق مشخصات اعلام شده در پیوستهای اسناد مناقصه 1106/02/2811

محل تامین اعتبار : سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 
مهلت دریافت اسناد : از روز چهارشنبه 06 / 02 / 1402 لغایت روز سه شنبه مورخ 13 / 02/ 1402

 محل دریافت اسناد کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به آدرس
 ) www.setadiran.ir( انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی را جهت شرکت مناقصه محقق سازند . 

آگهی مناقصه در سایت اداره کل ثبت اسناد و املاک استان به نشانی www.Kz.ssaa.ir نیز درج شده است . 
تاریخ تحویل و بارگذاری پاکت های )الف، ب ، ج ( : مناقصه روز شنبه 1402/02/23 تا ساعت 14

تاریخ بازگشایی پاکت الف و ب و ج : ساعت 9 صبح روز یکشنبه 1402/02/24 می باشد . 
گروه و رشته شغلی : شرکت هایی اجازه شرکت در مناقصه را دارند که دارای صلاحیت خدمات از سازمان برنامه و بودجه کشور باشند و حداکثر مبلغ مجاز عقد قرارداد آن ها از جمع مبلغ اعلام شده 

در برگ پیشنهاد قیمت کمتر نباشد و پیشنهاد فنی آن ها مورد تائید مناقصه گزار باشد. 
محل تحویل پاکت های مناقصه : پیشنهاد قیمت به انضمام کلیه مدارک اعلام شده از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت اعلام گردد و پاکت الف حاوی ضمانت نامه بانکی به نشانی خوزستان 

– اهواز، امانیه، خیابان مدرس- دبیرخانه اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خوزستان تحویل و رسید دریافت شود . 
نوع و مبلغ تضمین شرکت در مناقصه : مبلغ ضمانتامه بانکی در وجه اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خوزستان برای مناقصه شماره 2811 / 02 / 106 به مبلغ 1.400.000.000ریال ) معادل 
یک میلیارد و چهارصد میلیون ریال ( می باشد که می بایست برای مدت 90 روز معتبر بوده و پس از آن نیز با اعلام کارفرما قابل تمدید باشد. ضمنا به پیشنهاداتی که فاقد ضمانت نامه یا امضاء مخدوش 

و مشروط و ضمانت نامه های کمتر از میزان مقرر، چک تضمین شده و چک شخصی و نظایر آن و پیشنهاداتی که پس از انقضاء مدت مقرر در آگهی واصل شود، مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد. 
ضمنا مناقصه با حضور حداقل دو شرکت مناقصه رسمیت می یابد . 
)) سایر اطلاعات و جزئیات مربوط در اسناد مناقصه مندرج است . (( 

آدرس اداره کل ثبت اسناد و املاک : خوزستان – اهواز ، امانیه ، خیابان مدرس – دبیرخانه اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خوزستان 
تلفن : 33364015 -061  دورنگار : 33364024 – 061

تاریخ انتشار نوبت اول:1402/02/06 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/06/07

شناسه آگهی : 1486080
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 

اداره کل ثبت اسناد و املاک خوزستان 

 آگهی مناقصه عمومی )آسفالت مکانیزه منطقه 4 (
شهرداري شهریار در نظر دارد به استناد درخواست شماره 785 مورخ 
1402/01/17  معاونت فنی عمرانی شهرداری درخصوص مناقصه عمومی 
)آسفالت مکانیزه منطقه 4( با برآورد اولیه  44/295/225/883 ریال  با شماره 
فراخوان 2002093897000006 در سامانه نسبت به انتخاب پیمانکار اقدام 
نماید. لذا از متقاضیان واجد شرایط دعوت بعمل می آید جهت دریافت اسناد 
مناقصه به شرح ذیل تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق 
www.setadiran.ir درگاه سامانه تدارک الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس 

  مراجعه نمایند.
1(مبلغ سپرده شرکت در مناقصه 2/215/000/000 ریال می باشد. سپرده نفرات 
اول و دوم مناقصه تا زمان انجام معامله و قرارداد مسترد نخواهد شد. )سپرده 
بصورت واریز نقدی به 1حساب سپرده اشخاص شهرداری و  یا ضمانت نامه بانکی(
2(سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به واگذاري در اسناد مناقصه درج گردیده است.

3(شهرداري در رد یا قبول پیشنهادات مختار است. 
4(هزینه درج آگهي به عهده برنده مناقصه مي باشد. 

5(متقاضیان میبایست داراي حداقل رتبه 5 در رشته راه و باند  از سازمان 
برنامه و بودجه کشور باشند.

6(مهلت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ 1402/01/31 تا تاریخ 1402/02/09 
ساعت 13/00 از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت.

7(مهلت ارائه پیشنهادات تا ساعت 13/00 مورخ 1402/02/19 در سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت.

8(زمان بازگشایی پاکت ها : ساعت 14/30 مورخ 1402/02/20 در محل : 
شهریار - میدان نماز - جنب پایانه 22 بهمن - شهرداری شهریار.

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/01/31
 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/02/07

محمدصادق کولی وند – شهردار شهریار

 نوبت دوم
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رئیسی در جلسه هیئت دولت:
همدلی و هماهنگی باید در تمام سطوح نظام 

سرلوحه عمل باشد
رئیس جمهور انســجام، وحدت و هماهنگی اجزای مختلف کشــور را 
پیش شرط توسعه و تعالی دانست و بر اهتمام جدی دولت برای اجرای 

رهنمودهای اخیر رهبر معظم انقلاب در این حوزه تاکید کرد.
 حجت الاسلام ســید ابراهیم رئیسی در جلســه هیئت دولت با اشاره 
به سخنان رهبر معظم انقلاب اســلامی در خطبه های نماز عید سعید 
فطر درباره اهمیت تعامــل و هماهنگی قوای ســه گانه گفت: همدلی 
و هماهنگی نه فقط در میان قوای ســه گانه که باید در تمام ســطوح و 

اجزای نظام حکمرانی کشور سرلوحه عمل قرار گیرد.
رئیس جمهور با تاکید مضاعــف بر اهمیت همگرایــی و هم افزایی در 
ســطح قوه مجریه، افزود: وجود تفاوت نظر در سطوح کارشناسی امری 
طبیعی اســت اما این نظرات در موضوعات مختلف باید در جلســات 
تخصصی مطرح شــود و پس از مباحثات و گفتگوهای نخبگانی، نهایتاً 
در حوزه تصمیم سازی و اجرا، شــاهد اجماع و اتفاق نظر باشیم و آنچه 
به عنوان نتیجه نهایــی و در عمل در معرض نــگاه و قضاوت مردم قرار 
می گیرد، باید نشان دهنده وحدت اجزا و انسجام تصمیمات کلیت قوه 

مجریه باشد.
رئیســی در ادامه به موضوع اصلاحات نظام بانکــی پرداخت و با تاکید 
بر لزوم اصــلاح ناترازی بانک هــا، گفت: اقدامات بانــک مرکزی برای 
جلوگیری از اضافه برداشت بانک ها، تصمیم خوبی بوده و این رویه باید 
با جدیت دنبال شــود. باید در وهله اول به بانک هایی که اضافه برداشت 
دارند، اخطار داده شــده و در مرحله بعدی با قاطعیــت با این موضوع 

برخورد شود.
اهمیت تقویــت بخش حقوقــی در دســتگاه های اجرایی، محور 
بعدیِ ســخنان رئیــس جمهور در جلســه هیئت دولــت بود که 
آیت الله رئیســی پایبنــدی کامل بــه قوانین و مقررات کشــور و 
اجــرای دقیق آنها را از مهم ترین شــروط اثربخشــی سیاســت ها و 
اقدامات در ســطوح مختلف دستگاه اجرایی دانســت و بر استفاده از 
دانش و تجربه متخصصان حقوق، به منظــور بهبود عملکرد و ارتقای 
کیفیت تصمیمــات دولت و پیشــگیری از بروز اشــکالات حقوقی و 

قانونی تاکید کرد.

رئیس جمهور همچنین بار دیگر بر اهمیت اطلاع رســانی شایســته و 
مؤثر اقدامات و عملکرد دستگاه های اجرایی تاکید کرد و اظهار داشت: 
ارتقای اعتماد عمومی و ســرمایه اجتماعــی و امیدآفرینی در گروی 
اطلاع رســانی صادقانه، دقیق و مؤثــر پیشــرفت ها و اقدامات اجزای 
مختلف دولت است و مدیران دســتگاه های اجرایی در سطوح مختلف 

باید به این مسئله اهتمام داشته باشند.

با اشاره به بیانات اخیر رهبری
 شریفیان: عدم دخالت قوا در کار یکدیگر 

به پیشبرد بیشتر اهداف کمک می کند
یک عضو کمیســیون اجتماعی مجلس شورای اســلامی با بیان اینکه 
عدم دخالت قوا در کار یکدیگر به پیشــبرد اهداف کمک بســیاری می  
کند، گفت: برخی اختلاف نظرها طبیعی اســت ولی مسئولان سه قوه 
باید فضا را طوری مدیریت کنند که به اصل جریان پیشــبرد مأموریت 

هایمان کمک کند.
مهدی شریفیان در رابطه با ســخنان رهبری در نماز عید فطر و تأکید 
ایشــان بر همدلی، همکاری و هم افزایی بین قوا، بیان کرد: با توجه به 
اینکه الان فضای کشور فضای همدلی، همســویی و همفکری سه قوه 
است، احیانا بعضی از موارد اختلاف ســلیقه هایی که به وجود می آید 
طبیعی است ولی این موضوع نباید مانع از کار شود و باید فضا را طوری 
مدیریت کنیم که به اصل جریان پیشــبرد راهبــرد مأموریت هایمان 

کمک کند.

وی افزود: مطمئنا این اختلاف ســلیقه ها در قوای مجریه، مقننه 
و قضائیه، هم باعث پیشــرفت کار شــده و هم باعث می شود یک 
نوع تبادل فکر و نظرهای مختلف ایجاد شــود تــا بتوان کار را پیش 

برد.
این عضو کمیســیون اجتماعی مجلس شورای اســلامی عنوان کرد: 
موضوعی که حضرت آقا فرمودند که همه اختلافات کنار گذاشته شود، 
برخی از آنها موضوعاتی است که دشمن به آن دامن می زند و سعی می 
کند از کوچکترین اختلاف نظری، سوء استفاده کند و فرمایش رهبری 
مبتنی بــر این نظر بوده که ان شــاءالله بتوانیم با یــک روال یکپارچه و 

متحدی کار را پیش ببریم.
شــریفیان در رابطه با اینکه چه اقداماتی منجر به ایجــاد مانع در برابر 
خدمت رسانی به مردم خواهد شد، تصریح کرد: بالأخره اختلاف سلیقه 
ها همیشــه در یک خانواده نیز وجود دارد چه برســد به ســطح کلان 
کشــور، اما مطمئنا موانع قابل رفع و برطرف شــدن است و خیلی قابل 

جدی گرفتن نیست.
وی در خصوص نام گذاری ســال ۱۴۰۲ به عنوان »مهار تورم و رشــد 
تولید« و وظیفه مجلس و دولت برای تحقق این شــعار، خاطرنشــان 
کرد: همانطور که حضرت آقــا فرمودند هر کدام از قــوا باید به وظیفه 
ذاتی خودشــان به دقت عمل کنند، مجلس نیز از باب نظارتی که بر قوه 
مجریه دارد از ابزار نظارتی خود مانند سوال، تذکر و استیضاح می تواند 
استفاده کند که اگر خدای نکرده دولت از مدار خود خارج شده به مدار 

اصلی خود باز گردد.
نماینده مردم تهران در مجلس شــورای اسلامی با اشاره به اینکه دولت 
نیز همین طور اســت و یک ســری اختیاراتی دارد، گفت: موضوع عدم 
دخالت قوا در کار یکدیگــر می تواند کمک بســیاری کند، حال اینکه 
گاهی در حد راهنمایی و مشــورت دلسوزانه مشــکلی ندارد، ولی این 
دخالت خط قرمزی است که دیده شده و تاکنون نیز اینگونه بوده است 
و بنا بر این بوده کــه نه مجلس در کار دولت دخالــت کند و نه دولت در 
کار مجلس اعمال نفوذ کند و مطمئنا رو به پیشــرفت و پیشبرد اهداف 

خواهد بود.

تریبون

جانشین رئیس ستاد کل نیروهای مسلح گفت: الحاق  
تجهیزات به طور مستمر شــکل می گیرد و برنامه های 
متعددی نیز برای ســال ۱۴۰۲ صــورت گرفته که به 

لطف الهی به زودی از آنها رونمایی خواهد شد.
امیر عزیز نصیرزاده جانشین رئیس ستاد کل نیروهای 
مســلح، با اشــاره به دیدار اخیر فرماندهان نیروهای 
مسلح به مناســبت روز ارتش با فرماندهی معظم کل 
قوا، گفــت: حضرت آقا همــواره در رابطه بــا جایگاه 
نیروهای مســلح می فرمایند که ایــن جایگاه مقدس 
است و در واقع نظامی بودن یک شغل نیست بلکه یک 

راه مقدس است.
وی ادامه داد: تأکید دوم ایشان بر پیگیری 
طرح هــای مختلف بود کــه فرمودند طرح 
ریزی و برنامــه ریزی یک طــرف موضوع 
و پیگیــری و اجرایی کــردن آن یک طرف 
است که ان شاالله بتوانیم همه طرح ها را به 
نتیجه برسانیم. تأکید ســوم ایشان نیز بر 

رسیدگی و سرکشــی به خانواده های نیروی مسلح 
بود که همیشه مورد تأکید ایشان قرار دارد و همواره 
می فرمایند خانواده های شــما ایثارگر هســتند و از 

شما در مأموریت های مختلف پشتیبانی و 
حمایت می کنند و حتماً بایــد از آن ها قدر 

دانی شود.
امیر نصیــرزاده در پاســخ به ســوال دیگر 
خبرنگار مهر، در خصــوص الحاق تجهیزات 
جدید به نیروی زمینی و اینکه برنامه ســتاد 
کل نیروهای مسلح برای تقویت سایر نیروها 
چیســت؟ گفت: در همه نیروهــا الحاق هایی صورت 
گرفته و فقط مختــص به نیروی زمینی نبوده اســت. 
در نیروی دریایی ســپاه چند ماه پیش الحاقی صورت 

گرفت، پدافند سامانه موشکی باور را رونمایی کرد، در 
نیروی زمینی هم الحاق هایی صورت گرفت و در نیروی 
دریایی ارتش هم در آینــده الحاق هایی وجود خواهد 
داشت. این الحاق ها به طور مســتمر شکل می گیرد و 
مقطعی نیســت. برنامه های متعددی نیز برای ســال 
۱۴۰۲ صورت گرفته که به لطــف الهی به زودی از آنها 

رونمایی خواهد شد.
جانشین رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح افزود: در 
حوزه هوایی هــم برنامه هایی وجــود دارد که به موقع 

اعلام خواهد شد.

 وزیر راه و شهرسازی با اشاره به حضور هیات اقتصادی 
ایران در ســوریه از اعزام ســالیانه ۵۰ هزار نفر به سفر 
زیارتی سوریه به عنوان نتیجه بخشی از گفت و گوها در 

بخش گردشگری سیاحتی خبر داد.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، »مهرداد بذرپاش« 
کــه در ســفر دو روزه در ســوریه به ســر می برد در 
گفت وگوی زنده تلویزیونی، گفت: کمیسیون مشترک 
ایران و ســوریه، بزرگ ترین هیأت اقتصادی بوده که تا 

کنون از سوی کشور ایران به سوریه آمده است .
بذرپاش افزود: اهم مسائلی که در دستور کار بود امروز) 
چهارشنبه( نهایی خواهد شد که اصلی ترین محور، رفع 

کاســتی ها و موانع فعالیت بخش خصوصی و 
تولیدی در کشور سوریه است و طی مذاکره 
با طرف سوری تلاش شــد با آسیب شناسی، 
موانع موجود، بررسی و برطرف شود.کاهش 
تعرفه ورودی کالاها و به صفر رســاندن آن ها 
مورد توافــق طرفین قرار گرفــت که فرصت 
مغتنمی برای فعالین اقتصــادی و صادرات 

کالاســت.به گفته وزیر راه و شهرســازی توافق شــد 
سالی ۵۰ هزارنفر سالانه به سفر زیارتی سوریه مشرف 
شوند و در کنار آن گردشگری سیاحتی مورد توجه قرار 
گیرد. هم چنین سه منطقه آزاد تجاری مورد توافق قرار 

گرفت که ایران فعالیت خــود را در این حوزه 
آغاز کند.بذرپاش خاطرنشــان کــرد: فعال 
سازی کریدور ریلیِ مسافری میان سه کشور 
ایران، عراق و ســوریه که در گذشــته برقرار 
بود، مجدداً برقرار شــود. فعالسازی راه آهن 
شــلمچه بصره نیز با کمک طــرف عراقی در 

دستور کار است.
بذرپاش ادامه داد: تبادل مستقیم بین بانکی دو کشور 
مطرح شد چرا که شبکه بانک کشور تحت تحریم های 
ظالمانه قرار دارد و دو بانک عامل در دوطرف می توانند 
تبادلات مالی مستقیم را انجام دهند که فرصت خوبی 

برای تجار و فعــالان اقتصادی اســت، همچنین انجام 
بانک مشترک و بیمه مشــترک نیز در دستور کار قرار 
گرفت .وزیــر راه و شهرســازی به ســرمایه گذاری در 
میادین نفتی و پالایشگاه ها اشاره کرد که فرصتی برای 
ســرمایه گذاری صنعت نفت ما است و در این خصوص 
توافق برای ایجاد شــرکت  شهرهای صنعتی را برشمرد 
که فرصت مغتنمی بــرای تهیه کننده هاســت.وی با 
اشــاره به فعالیت در حــوزه اقتصاد دریا خاطرنشــان 
ســاخت: کالاها با کشــتی کانتینری به کشور سوریه 
حمل می شــود و مقرر شــد با افزایش ظرفیت و ارسال 

منظم، این بخش نیز رونق بگیرد.

دفاعی

وزیر

خریدار  ســفیر جمهوری اسلامی ایران 
در عمان با اشاره به اینکه شاهد شکل میری 
فضای تــازه ای در منطقه هســتیم، گفت: 
دولــت ســیزدهم در چارچوب سیاســت 
همسایگی بر بســط و گســترش روابط با 
همســایگان اهتمام ویژه داشته و عمان هم 
در راســتای این سیاســت جایگاه ویژه ای 

دارد.
علی نجفی خوشــرودی دربــاره اهداف و 
دستاوردهای سفر حسین امیرعبداللهیان 
به عمــان گفت: ایــن ســفر در چارچوب 
رایزنی هــای دوره ای و نوبتی وزرای خارجه 
ایران و ســلطنت عمان برگزار شد و تمرکز 
اصلی بر موضوعــات روابط دو جانبه و طیف 
وسیعی از مســائل منطقه ای و بین المللی 

بود.
وی ادامه داد: با توجه به در پیش بودن سفر 
سلطان عمان به ایران بخشــی از رایزنی ها 
برای تدویــن دســتور کار و برنامه های این 

سفر بود.
ســفیر ایران در عمان با بیــان اینکه فضای 
جدیــدی در منطقه را شــاهد هســتیم، 

تصریح کرد: دولت ســیزدهم در چارچوب 
سیاست همسایگی و تأکید بر اولویت روابط 
با همسایگان بر بسط و گســترش روابط با 
همســایگان اهتمام داشــته و عمان هم در 

راستای این سیاست جایگاه ویژه ای دارد.
نجفی با اشاره به اینکه عمان در از سرگیری 
روابــط ایران و عربســتان ســعودی نقش 
مهمی ایفا کرد، گفت: این ایفای نقش ناشی 

از اعتماد متقابل دو کشور است.
ســفیر ایران در عمــان درباره مناســبات 
تجاری و اقتصادی دو کشــور هم گفت: در 
حوزه اقتصادی دو کشور روند رو به رشدی 
را تجربه می کند و ســال گذشــته با رشد 
۶۰ درصدی، حجم تبادلات دو کشــور به ۲ 
میلیارد دلار رسید و این میزان در سه سال 

اخیر سه برابر شده است.
وی با بیان اینکه ظرفیت های بیشتری برای 
ارتقای همکاری های دو کشور وجود دارد، 
ابراز امیدواری کرد در پرتو حسن مناسبات 
شاهد افزایش هرچه بیشتر روابط اقتصادی 

تهران و مسقط باشیم.
نجفی درباره تاســیس مراکز تجاری ایران 

در عمــان گفت: تأســیس ایــن مراکز در 
مســقط مورد توجه و بررسی نحوه استفاده 
از ظرفیت بخش خصوصی در این زمینه در 
دستور کار قرار دارد اما تحقق اهداف تعیین 
شــده برای مناســبات تجاری دو کشــور 
مهمترین هدف اســت که بــا افزایش دو تا 
سه برابری حجم مبادلات دو کشور محقق 
شــده و انتطار داریم این مناسبات افزایش 

پیدا کند.

برگزاری بیستمین اجلاس کمیسیون 
مشترک اقتصادی ایران و عمان

اجــلاس  بیســتمین  برگــزاری  از  وی 
کمیسیون مشترک اقتصادی ایران و عمان 
با حضور وزاری صمت دو کشــور خبر داد و 
گفت: موضوعاتــی مانند تأســیس مراکز 
تجاری و دیگر محورهــای اقتصادی در این 

اجلاس بررسی خواهد شد.
ســفیر ایران در عمــان دربــاره تازه ترین 
رایزنی های میانجیگرانه عمــان در روابط 
ایران و غرب هم توضیح داد: عمان از ســال 
۲۰۱۵ در شکل گیری توافق هسته ای ایران 

با غرب و برجام نقش بسیار مهمی ایفا کرد.
وی ادامــه داد: پــس از خــروج آمریکا از 
این توافــق، و با توجه بــه چارچوب راهبرد 
جمهوری اسلامی ایران مبنی بر عدم ترک 
میز مذاکــره، ایفای نقش کشــوری مانند 
عمان کــه هم دارای حســن مناســبات و 

همجواری با ایران است و هم در شکل گیری 
این توافق ایفای نقش کــرد و هم به رویکرد 
معقول، متوازن و خردمند در منطقه مشهور 
و مورد اعتماد اســت، طبیعی خواهد بود و 
ایــران همیشــه از این ایفــای نقش عمان 

استقبال می کند.

برنامه های متعددی برای الحاق تجهیزات دفاعی جدید در سال ۱۴۰۲ داریم

وزیر راه خبر داد؛ توافق تهران و دمشق برای اعزام سالیانه۵۰ هزار زائر ایرانی به سوریه

خریــدار  ایران و قزاقســتان دو کشــور 
همســایه و شــرکایی مطمئن هســتند 
کــه ظرفیت های بســیاری برای توســعه 
همکاری با یکدیگر دارند، از این رو گسترش 
مناسبات دو کشور علاوه بر قزاقستان، برای 
ایران هم فرصت خوبــی را فراهم می کند تا 
بتواند زیرساخت ها و قراردادهای مختلفی 
را با کشورهای آسیای مرکزی ایجاد کند که 
منجر به تقویت همکاری ها در ابعاد مختلف 

شود. 
علــی خــان اســماعیلف، نخســت وزیر 
قزاقستان که یک مقام اجرایی در این کشور 
اســت به دعوت معاون اول رییس جمهور 
کشــورمان به ایران ســفر می کند تا ضمن 
دیــدار و گفت وگو بــا مقامــات بلندپایه 
کشــورمان؛ طرفین ضمن بررسی آخرین 
وضعیت مناسبات فیمابین با هدف اجرایی 
کردن توافقات رؤسای جمهور دو کشور، در 
خصوص راهکارهای گســترش همه جانبه 
روابط دوجانبه اقتصادی، سیاسی و تجاری 

گفت وگو و رایزنی کنند.
سال گذشته در جریان ســفری که رئیس 
جمهــور قزاقســتان بــه تهران داشــت 
موضوعــات مختلفــی اعــم از اقتصادی، 
سیاســی و تجاری مورد گفت وگو و رایزنی 
قرار گرفت. دو کشــور ایران و قزاقســتان 
ظرفیت هــای بســیاری بــرای توســعه 
همکاری با یکدیگر دارنــد و برای ایران هم 
فرصت خوبی است تا بتواند زیرساخت ها و 
قراردادهای مختلفی را با کشورهای آسیای 
مرکــزی ایجاد کنــد که منجر بــه تقویت 

همکاری ها در ابعاد مختلف شود. 
طی ۳۰ ســال گذشــته و از زمان استقلال 
قزاقستان مشکلی در تعاملات با جمهوری 
اسلامی ایران وجود نداشته است و همواره 
رفت و آمدهای خوبی با یکدیگر داشته ایم. 
قزاقستان یکی از کشورهای آسیای مرکزی 
است و شاید نسبت به ســایرین ثروتمندتر 
هم باشد. علی رغم اینکه از نظر جغرافیایی 

جزو کشــورهای بسته اســت اما آمادگی 
خوبی برای همکاری گســترده با ایران دارد 
که بتواند از این طریق به دریا وصل شــده و 
کالاهای خود را صــادر کند.مراودات ایران 
و قزاقستان در حوزه سیاسی هم به گونه ای 
اســت که پس از توافق ایران و عربســتان با 
وســاطت چین، وزارت خارجه این کشــور 
طی اطلاعیــه ای از توافق و بهبــود روابط 
دیپلماتیک دو کشور مهم منطقه استقبال 
و عنوان کرد که این اقدام با ابتکار قزاقستان 

در مورد آشتی اسلامی مطابقت دارد. 
اخیرا در آســتانه ماه رمضان نیز روســای 
جمهور دو کشور گفت وگوی تلفنی داشتند 
که ســید ابراهیم رئیســی، رئیس جمهور 
کشورمان، قزاقســتان را همسایه و دوست 
صمیمی ایران دانســت که در زمینه حمل 
و نقل، ایران بهترین گزینه برای دسترســی 
ســریع و ترانزیــت مطمئن قزاقســتان به 
آب های آزاد است. همچنین توانمندی های 

بالای ایــران در عرصــه خدمــات فنی و 
مهندسی به ویژه در بخش معدن، می تواند 
در گســترش همکاری های دو کشور مورد 

توجه قرار گیرد.
همچنین توکایف رئیس جمهور قزاقستان 
نیز بــا تاکید بر ایــن که دو کشــور ایران و 
قزاقستان همســایگان صمیمی و شرکایی 
مطمئن بــرای یکدیگر  هســتند ابراز کرد 
که  ظرفیت های بســیار خوبی برای ارتقای 
ســطح همکاری ها وجــود دارد و باید همه 
تلاش خــود را بــرای تســریع در اجرای 

توافقات قبلی به کار گیریم.
بیانیه مشــترکی بــا هدف ارتقای ســطح 
جدیدی از همکاری هــای دو جانبه به امضا 
رســید،  ســپس با حضور مقامات رسمی، 
توافقنامــه هایی در عرصه های سیاســی، 
اقتصــادی، تجــاری، ترانزیت، ســرمایه 
گذاری، فناوری، محیط زیســت، ورزشی، 
انرژی، قضایــی، تحقیقاتی و گردشــگری 

امضا شد.به نظر می رســد ایران و قزاقستان 
در تلاش هستند تا با تقویت همکاری های 
خود بتواننــد نقش آفرینــی جدیدی را در 
منطقه ایفا کنند ضمن این که قزاقســتان 
تلاش می کنــد تا از درون چتر روســیه نیز 
خارج شــده و به طور مستقل تری در عرصه 

بین الملل گام بردارد. 
حسن بهشتی پور کارشناس مسائل اوراسیا 
در گفت وگو با ایسنا ابراز امیدواری کرد که 
سفر نخســت وزیر قزاقستان شــاید بتواند 
موانع موجود در روابط دو کشــور را برطرف 
کند، البته تحریم هایی که علیه ایران اعمال 
شــده مشــکلاتی را ایجاد می کند. به نظر 
می رسد بانک های ایران باید بتوانند ارتباط 
نزدیکــی برقرار کننــد و از نظــر اعتباری 

مبادلات سریع تر انجام شود. 
وی تصریح کــرد: قرارداد تعرفــه تجاری با 
اتحادیه اوراسیا بسته شــده و در چارچوب 
قرارداد تعرفه های گمرگی با قزاقستان این 

موانع موجود می تواند برطرف شود. 
این کارشــناس مسائل اوراســیا همچنین 
اظهار کرد: به طور کلی ایده شمال- جنوب  
در حل مسائل کمک کننده است، به عبارتی 
ایران از طریق بندر چابهار سرویس خوبی به 
ترکمنســتان و  از طریق خزر به قزاقستان 
می دهد چون با قزاقســتان از طریق دریای 
خزر همســایه هســتیم باید بتوانیم از نظر 

دریایی زیرساخت ها را  تقویت کنیم. 
باید در نظر داشــت حوزه آســیای مرکزی 
منطقه با اهمیتی اســت که قطعــا ایران به 
عنوان یکــی از بازیگران مهــم منطقه ای 
بــه این مســاله واقــف اســت و در همین 
راستا کشوری مانند قزاقســتان با داشتن 
ظرفیت هــای اقتصادی مهــم از جمله در 
حوزه های انرژی این آمادگی را دارد تا بتواند 
با جمهوری اســلامی ایران همکاری های 

گسترده ای داشته باشد.
با این اوصاف مشــارکت ایران و قزاقستان 
در همکاری هــای ترانزیتی، انجام مبادلات 
تجــاری و اقتصادی گســترده و همچنین 
همکاری های سیاســی دو کشــور موجب 
تقویت مناسبات دو کشور خواهد بود و ایران 
و قزاقســتان با توجه به اهمیت موضوعات 
راهبردی طرفین در حوزه های اقتصادی و 
سیاسی باید زمینه های لازم را برای تقویت 
این مســائل فراهم کــرده و از فرصت های 

موجود برای ارتقاء همکاری ها بهره ببرند. 
بنابراین با توجه به شــرایط تحریمی ایران 
و علاقه مندی قزاقســتان برای گســترش 
مناسبات در حوزه های مختلف اقتصادی و 
سیاسی باید امیدوار بود تا تحریم ها برطرف 
شــود که طرفین بتوانند هر چه سریع تر با 
اجرایی کــردن قراردادهــای همکاری در 
جهــت توســعه پروژه های مشــترک گام 
بردارند. در این زمینه کمیســیون مشترک 
ایران و قزاقســتان باید راهکارهایی را برای 
رفع موانع موجــود در نظر بگیرد تا گام های 
عملی تری در روابط دو کشور برداشته شود.
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اجازه دهیم کسب وکارها بزرگ شوند
فرشــاد فاطمی ما اگر می خواهیم کــه اقتصاد مســیر صعودی را 
طی کند وظیفه داریم که اجازه دهیم تا کســب وکارها بزرگ شــوند. 
کسب وکارهای بزرگ راحت تر می توانند مشــکلات خود را حل کنند 

و حتی می توانند ایده های بعدی را به همراه بیاورند.
پیشران ها گروه هایی هســتند که می توانند بر اساس یک ایده، نوآوری و 
یا تکنولوژی جدید فرصتی تازه در اقتصاد به وجود بیاورند. پیشــران ها 
مهم هســتند زیرا برای رشــد اقتصادی یک زمینه ای را ایجاد می کنند 
که تا قبل چنین زمینه ای در کشــور وجود نداشته است. اثر یک پیشران 
اقتصادی زمانی چشمگیر و موثر اســت که بتواند برای خود مقیاسی را 
مشــخص کند. اولین مزایای وجود پیشــران های اقتصادی در کشور، 
ایجاد رشد اقتصادی است و زمانی که رشــد ایجاد شود، منابع بیشتری 
برای توزیع در جامعه وجود دارد. هرچه تولید ارزش بیشــتری پیدا کند، 
اقتصاد به رونق لازم می رسد و اگر سیاســت گذار پولی توانسته باشد به 
وظایف خود عمل کند، حتما کاهش قیمت رخ می دهد. البته این موضوع 
جدای از تورم اســت و ما در خصوص زمانی صحبت می کنیم که وفور و 
تنوع کالا و خدمت در جامعه وجود داشــته باشد.کارآفرینی از آن دسته 
از فعالیت هایی است که ریســک را در درون خود جای  داده است. افراد 
باید بپذیرند که در مراحل اولیه کارآفرینی ممکن است با شکست هایی 
روبه رو شــوند. دولت باید تلاش کنــد که مانع جدیدی بر ســر راه آنان 
ایجاد نشــود. به همین خاطر قوانین و مقررات برای کسب وکارهای نو و 
استارتاپ ها سعی می کند که تســهیلاتی را فراهم کند. شرایط نهادی و 
پایه گذار بازاری ثابت باشــد و مدام دچار تغییر و تحول نشوند. حاکمیت 
و جامعه ممکن است که در مواجهه اول با کسب وکارهای نو دچار تردید 
شوند و این کســب وکارهای برای رشد و توســعه خود با بن بست هایی 
روبه رو شــوند. بخش دولت و تنظیم گر بازار می بایست بدبینی های خود 

را کنار گذارد و با آن عینک به کارآفرین های تازه وارد نگاه نکند.
ما اگر می خواهیم که اقتصاد مسیر صعودی را طی کند وظیفه داریم که 
اجازه دهیم تا کسب وکارها بزرگ شوند. کسب وکارهای بزرگ راحت تر 
می توانند مشکلات خود را حل کنند و حتی می توانند ایده های بعدی 
را به همراه بیاورند. مشــکلی که در حال حاضر با آن دســت وپنجه نرم 
می کنیم عدم وجود بنگاه های بزرگ است. بخشی از علل بزرگ نشدن 
بنگاه های تولیدی به دولــت بازمی گردد که آن هــا را برای خود خطر 
می بیند و بخشی دیگر متاســفانه به نگاه منفی جامعه مربوط می شود. 
ایران قوی امروزه از دل کسب وکارهای قوی به دست می آید. جامعه ای 
که قوی نباشد هرگز نمی تواند بزرگ شدن کسب وکارها را بپذیرد و آن 
کشور دیگر توان و قدرتی برای مبارزه در عرصه اقتصاد بین الملل ندارد.

دولت راهی ندارد جز اینکه دســت و پای خود را از کسب وکارها جمع 
کند. یکی از دلایلی که مردم از کســب وکارها روی گردان هســتند به 
علت مشــاهده مزاحمت دولت برای بنگاه های تولیدی است. در برخی 
از موارد ایجاد کســب وکار بــا پیچیدگی های زیادی روبه رو اســت. از 
سال های گذشته قرار شده که سامانه ای ایجاد شود تا قواعد راه اندازی 
یک کســب وکار در آن شفاف شــود اما هر دفعه با در بســته دولتی ها 
برخورد می کند. دولت همانند یک رقیب در بازارها عمل نکند و تصدی 
واحدهای تولیدی را بر عهــده نگیرد که ناگهان دولــت دچار رقابت با 
بخش خصوصی نشود. تنظیم گری دولت هم باید مطابق با اصول حاکم 
بر رقابت باشــد.زمانی که کارآفرینان بزرگ می شوند یکی از نکات بارز 
آن ها مقیاس گیری بازارهایشان اســت. بازار هرچه بزرگ تر شود لزوم 
افزایش مراودات با دنیا رو به فزونــی می رود. باید در این حالت صادرات 
را افزایش داد و برخی از مواردی که لازم اســت به کشــور وارد شــود. 
امروزه ما درباره کره جنوبی هیچ وقت نمی پرسیم که واردت این کشور 
به چه میزان است بلکه بیشــتر از صادرات آن کشور صحبت می کنیم. 
در ارتباط با دنیا بیشــتر باید دنبال فرصتی باشیم که تا کسب وکارهای 
بتوانند تعاملات و مــراودات خود را با آن افزایش دهند. پیشــران های 
بخش خصوصی خیلی بهتر از دولت می تواننــد فرصت های جهانی را 
شناســایی کنند و با آنان به تبادل و تعامل بپردازند.مطالعات پیرامون 
اقتصاد ایران نشــان می دهد که هر زمان رشــد اقتصادی ایجادشــده 
توزیع ثروت هــم در جامعه بهبود پیداکرده اســت. هر زمان که آهنگ 
رشد کمرنگ شده طبقات ضعیف و متوســط بیشترین ضرر و هزینه را 
متحمل شدند. ما اگر پیشران ها را به عنوان موتور محرکه اقتصاد بدانیم 

قطعا توزیع ثروت و درآمد هم جانی تازه خواهد گرفت.
در این میــان، چندوظیفه ملی بر گــردن کارآفرینــان بزرگ بخش 
خصوصی وجود دارد. اول ازهمه باید تلاش کنند که اقتصاد را با سرعت 
بیشتر رشد دهند یعنی به همدلی نیاز اســت که هیچ گاه از ناملایمات 
خسته و دلســرد نشــوند. آینده اقتصاد کشــور بر دوش پیشران های 
برآمده از بخش خصوصی اســت. بنگاه های تولیــدی باید حواس خود 
را جمع کنند زمانی که بزرگ شــدند دچار بروکراســی های پیچیده 
اداری نشوند. مولفه مهم برای کســب وکارها این است که پس از بزرگ 
شــدن همچنان به چالاکی و نشــاط خود ادامه دهند. توصیه بعدی به 
کارآفرینان بزرگ تربیت نسل دوم صاحبان کسب وکار در کشور است. 
این نسل ممکن اســت که از درون خانواده مؤســس آن واحد تولیدی 
باشد و یا افرادی خارج از آن اتمسفر وارد کنند. یکی از مشکلات اساسی 
پیشــران های بخش خصوصی دوران بحرانی پس از موسی اصلی است 
یعنی مدیریت آن واحد تولیدی پس از فقدان آن کارآفرین اولیه دچار 
بحران های زیادی می شود.بخشــی از وظایف پیشــران های اقتصادی 
اصلاح ساختارهای حکمرانی کشور است. هرگز نمی توان با حاکمیت 
قهر کرد اما از طرفی نباید به تمام خواســته های حاکمیت هم تن داد. 
پیشــران های بخش خصوصی باید کمک کنند کــه قوانین و مقررات 
برای خود و آینده اصلاح و تسهیل شــود. کسب وکارها وظیفه دارند که 
بدانند ایجاد رقابت برای همگان خوب اســت. در فضای اقتصاد رقابتی 
است که شایســتگی کسب وکارها مشــخص می شــود. کارآفرینان 
بزرگ بر اساس اســتعداد ایرانیان توانســتند که خود را ارتقاء دهند و 

به هیچ عنوان نباید مسئولیت اجتماعی خود را به فراموشی بسپارند.

خاندوزی در جمع خبرنگاران:
ودی  بسته دولت برای مهار تورم و رشد تولید به ز

نهایی می شود
وزیر اقتصاد گفت: بســته ۱۰ بندی دولت درباره مهار تورم و رشد تولید 
که به تأیید رســیده اســت، پس از اخذ نظر فعالان بخــش غیردولتی با 
حضور رئیس جمهور نهایی و ابلاغ می شود.ســید احســان خاندوزی، 
وزیر اقتصاد در حاشــیه هیأت دولت در جمع خبرنگاران، گفت: بســته 
۱۰ بندی دولت درباره مهار تورم و رشد تولید که به تأیید مشترک بانک 
مرکزی و وزارت اقتصاد و سازمان برنامه و بودجه رسیده است، امروز برای 
اخذ نظر تشکل های اقتصادی تولیدی کشــور ارسال شده و در روزهای 
آینده پس از اخذ نظر فعالان بخش غیردولتــی، با حضور رئیس جمهور 
نهایی و ابــلاغ می شــود.خاندوزی بیان کرد: امید اســت بــا توجه به 
هدف گذاری های دقیق در بسته ۱۰ بندی برای مهار تورم و رشد تولید، 
بتوانیم یک ســند هماهنگ کننده بین تمام اجزای دولت جهت نیل به 
اهداف شعار سال داشته باشــیم.وی درباره استیضاح وزیر صمت، عنوان 
کرد: دولت در موضوع حمایت از وزرا و اعضای کابینه یکدست، هماهنگ 
و کاملًا جدی اســت.وزیر اقتصاد تأکید کرد: حل و فصل واقعی مشکلات 
اقتصادی ویژه مسائل فرابخشــی مثل مسکن، تورم، خودرو و… نیازمند 
دو مقدمه است؛ نخست مســئله هماهنگی و گام بعدی ثبات سیاست ها 
است و این دو مقدمه هم باید در داخل دولت و هم میان دولت و مجلس رخ 
دهد. قطعاً در شرایط فعلی استیضاح وزرا کمکی به هماهنگی سیاست ها 

نمی کند و وزارتخانه ها را با چالش های تصمیم گیری مواجه خواهد کرد.

یادداشت

بازار

مریم فکری  یک کارشناس اقتصادی در 
واکنش به پیشنهاد طرح تشــکیل وزارت 
بازرگانی می گوید: ادغام یک هزینه ای برای 
اقتصاد کشور داشت و جداسازی وزارتخانه 
نیز هزینــه ای را در پی دارد کــه عمدتا این 
تصمیــم و پیشــنهاد از جنــس کمدی و 
تراژدی است؛ تا این که شــاهد یک رخداد 

واقعی باشیم.
 موضــوع تفکیــک وزارت صمــت دوباره 
داغ شــد؛ آن هــم در شــرایطی کــه قرار 
اســت یک شــنبه هفته آینده ســید رضا 
فاطمی امین، وزیر صنعت، معدن و تجارت 
استیضاح شود. این برای دومین بار است که 
در طول یک سال گذشته از سمت مجلس به 
دولت فشار وارد می شود که لایحه تفکیک 
وزارت بازرگانی تدوین کنــد. پیش از این، 
یک بار در تیرماه سال گذشــته نمایندگان 
مجلس خواســتار اســتیضاح وزیر صمت 
بودند، اما محمدباقر قالیباف در جلسه هفتم 
تیرماه مجلس از فرصــت دو ماهه مجلس 
به دولت برای ارســال لایحه بــه مجلس به 
منظور تفکیــک وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت و اصلاح ساختاری در این وزارتخانه 

سخن گفت.
آن زمان قالیباف به بیان دلایل اســتیضاح 
پرداخته و توضیــح داده بود کــه در طول 
هفت روز گذشته طرح اســتیضاح وزیر در 
مجلس دنبال شد و در اختیار هیات رئیسه 
قــرار دارد؛ بــا توجه به وضعیت معیشــت 
مردم و گرانی ها در بــازار و وضعیت صنعت 
خودروسازی گروهی از نمایندگان مجلس 
طرح استیضاح وزیر صنعت، معدن و تجارت 
و تعدادی دیگر از وزرا را ارائه کردند. مجلس 
در طرح استیضاح وزیر صمت هیچ نیتی جز 
اصلاح امور نداشت. مجلس به وظیفه ذاتی 
خود عمل کرد و دولت نیز مســئولیتی دارد 

که باید به آن عمل کند.
رییس مجلــس حتی بــه گفت وگوهایش 
بــا رییس جمهوری دربــاره وظایف وزارت 
صمت اشــاره ای داشــته و در نهایت گفته 
بود: بــا صحبتی که بــا رئیــس جمهور و 
معاون اول ایشــان و وزیر صنعت، معدن و 
تجارت داشــتم آنها پذیرفته اند که مشکل 
ســاختاری در این وزارتخانه وجود دارد. در 
آخرین صحبتی که با رئیس جمهور داشتم 
به این جمع بندی رســیدیم کــه نیازمند 
تجدیدنظر در ساختار این وزارتخانه بوده و 
باید این وزارتخانه به دو وزارت تبدیل شده 
و دو وزیر به مجلس شورای اسلامی معرفی 
شوند و قرار شد دولت به سرعت این موضوع 

را در قالب یک لایحه به مجلس ارائه کند.
در نهایت هم قالیباف بیان داشــت که طبق 
صحبت با نمایندگان متقاضی اســتیضاح، 
درخواست داشته که با توجه به این که دولت 
مشــکلات ســاختاری را پذیرفته و بناست 
به قید فوریــت لایحه به مجلس شــورای 
اسلامی بیاورد، استیضاح فعلا اعلام وصول 
نشــود و دو ماه به دولت فرصت داده شود تا 

اصلاح ساختاری صورت گیرد.
در این بحبوبه، ســخنان متناقضی درباره 
تعداد وزرایی که رییــس جمهور به مجلس 
بعد از تفکیــک وزارت صمت بــه مجلس 
معرفی می کند، شــنیده می شــد؛ عده ای 
معتقــد بودند که با توجه بــه اینکه فاطمی 
امین یک بار از مجلــس رای اعتماد گرفته 
دیگر احتیاجی برای اخذ مجدد رای اعتماد 

وجــود ندارد. برخــی دیگر نظــر متفاوتی 
داشــتند مبنی بر اینکه به دلیل تشــکیل 
دو وزارت خانه جدیــد، رییس جمهور باید 
مجدد دو وزیر به مجلس معرفی کند. با این 
وجود و علــی رغم تمامی کــش و قوس ها، 

فرصت دو ماهه تمام شد.
کمیســیون صنایع و معــادن مجلس روز 
۲۶ مهر جلســه ای با حضــور وزیر صمت و 
متقاضیان اســتیضاح برگزار کرد و وزیر هم 
به سوالات پاسخ داد؛ منتها این پاسخ ها قانع 
کننده نبود و با اصــرار نمایندگان متقاضی 
اســتیضاح این موضوع در جلسه علنی روز 
۲۷ مهر اعلام وصول شــد. به این شــکل، 
در روز دهم آبان ماه ســال گذشــته جلسه 
استیضاح سیدرضا فاطمی امین برگزار شد، 
اما با این وجود، او دوبــاره از نمایندگان رای 
اعتماد گرفت و استیضاح رای نیاورد. به این 
ترتیب، او دوباره در وزارت صنعت، معدن و 

تجارت ابقا شد.

نامه جدید رییس مجلس به دولت
حال پس از گذشت ۶ ماه از جلسه استیضاح 
فاطمی امیــن، دوبــاره قــرار اســت روز 
یک شنبه هفته آینده، دهم اردیبهشت ماه 
طرح اســتیضاح وزیــر صنعــت، معدن و 
تجارت در مجلس بررســی شــود، اما نکته 
جالب در این ماجرا این اســت که دوباره در 
همین زمان، درخواستی از سمت مجلس به 
دولت برای تشکیل وزارت بازرگانی داخلی 
و تنظیم بــازار به دولت رفته اســت؛ دقیقا 

اتفاقی مشابه تیرماه سال گذشته.
در همین رابطه، به تازگی ســیدنظام الدین 
موسوی، سخنگوی هیات رییسه مجلس از 
نامه رییس مجلس بــه رییس جمهور برای 
تدوین لایحه دو فوریتی تشــکیل »وزارت 
بازرگانی داخلی و تنظیم بــازار« خبر داده 

است.
ســخنگوی هیات رییســه مجلس با تاکید 
بر ضرورت هم افزایــی مجلس و دولت برای 
حل مسایل مردم و با اشاره به دیدگاه مثبت 
رییس جمهور برای تشکیل وزارت بازرگانی 
داخلی کــه در دیــدار مشــترک دولت و 
مجلس مطرح شد، گفته اســت: در نامه ای 
که رییــس مجلــس اخیرا بــرای آیت الله 
رئیسی ارسال کرده، با اشــاره به تشخیص 
دولت برای تشکیل ساختاری مستقل برای 

بازرگانی داخلــی و تنظیم بــازار و دیدگاه 
رییس جمهــور مبنی بر نبــود تفاوت بین 
تشکیل ســازمان یا وزارت در این زمینه، از 
دولت خواسته شده تا لایحه تشکیل وزارت 
بازرگانی داخلی و تنظیم بازار به صورت دو 

فوریتی به مجلس ارائه شود.
موســوی تصریح کرده اســت: با توجه به 
موافقت رییس جمهور با تشکیل وزارتخانه، 
نمایندگان بــه دو فوریت لایحه تشــکیل 
ســازمان بازرگانــی رأی ندادنــد و به نظر 
می رســد اکثریت نمایندگان با تشــکیل 
وزارت بازرگانــی داخلی موافق هســتند. 
به همین دلیــل در صورت ارائــه لایحه دو 
فوریتی توسط دولت محترم در این زمینه، 
در ســریع ترین زمان ممکن شــاهد شکل 

گیری این ساختار جدید خواهیم بود.  

چرا وزارت صنایع و معدن و وزارت 
بازرگانی ادغام شدند؟

در همین رابطه، وحید شــقاقی، کارشناس 
اقتصــادی در گفت وگــو بــا خبرگزاری 
خبرآنلاین در واکنش پیشــنهاد تشــکیل 
وزارت بازرگانــی و تفکیــک وزارت صمت 
می گویــد: بحث وزارت بازرگانــی و وزارت 
صنعت و معــدن، ادغام و یا منفک شــدن 

آن ها، سابقه دیرینه در اقتصاد ایران دارد.
وی می افزاید: یک زمانــی این دو وزارتخانه 
جدا از یکدیگــر بودند، یعنــی یک وزارت 
صنایــع و معــادن و یــک وزارت بازرگانی 
داشتیم. ولی استدلال هایی صورت گرفت 
که باید این دو وزارتخانــه در یکدیگر ادغام 

شود.
این کارشــناس اقتصادی تصریح می کند: 
استدلال این بود که اگر بتوانیم بخش های 
تجارت و بازرگانی و ساماندهی بازار داخلی 
را در کنار موضوع صنعت و معدن داشــته 
باشــیم، می تواند هم به توســعه صادرات 
صنعتی کمک کند و هم توســعه صادرات 
معدنی منتهی شــود. بر این اساس، با توجه 
به این که در شــرایط ادغام، یک وزیر واحد 
وجــود دارد، عمــلا ســاماندهی واردات و 
تنظیم بــازار داخــل با هماهنگــی کامل 

صورت می گیرد.
شــقاقی ادامه می دهد: عملا اســتدلالی که 
پشــت ادغام این دو وزارتخانه وجود داشت، 
این بود که اگر ایــن دو وزارتخانه در یکدیگر 

ادغام شوند، هماهنگی و هم افزایی در حوزه 
سیاســت های صنعتی، سیاست های بخش 
معدن با سیاســت های تجاری اتفاق می افتد 
و مشکلاتی که در بحث عدم واردات به موقع 
نهاده ها یا کالاهای مورد نیاز داخل داشــتیم 
و نیز عــدم هماهنگــی بین سیاســت های 
صنعتی و تجاری، برطرف شــود.وی متذکر 
می شود: هدف این بود که بتوانیم با این ادغام 
شــاهد یک هم افزایی و هماهنگــی در بین 
سیاست های اقتصادی برای توسعه صادرات 

غیرنفتی و ساماندهی بازار داخل باشیم.

چرا بحث تشکیل وزارت بازرگانی
 در زمان استیضاح داغ می شود؟

این کارشــناس اقتصــادی در ادامه عنوان 
می کند: به نظر من، آن زمانی که این ادغام 
صورت گرفت، استدلال ها درست و منطق 
عقلانی هم برای ادغام وجود داشت. بر این 
اســاس، ادغام صورت گرفــت، ولی هم در 
زمان دولــت روحانی و هــم در زمان دولت 

رییسی مساله تفکیک دوباره مطرح شد.
شــقاقی می گوید: من همچنان اســتدلال 
قوی پشــت مســاله تفکیــک وزارتخانه 
صنعت، معدن و تجــارت نمی بینم. این در 
شــرایطی اســت که عمدتا بحث تفکیک 
وزارتخانه زمانی مطرح می شــود که بحث 
اســتیضاح وزیر صمــت داغ تر می شــود. 
بنابرایــن این موضوع شــبهه ناک اســت. 
یعنی ایــن شــبهه را در ذهن مــن و دیگر 
صاحب نظران ایجاد می کند که چرا موضوع 
تفکیک وزارت صمــت به طــور عمده در 
زمان ها و مقاطعی مطرح می شود که بحث 
استیضاح وزیر صمت داغ تر می شود و این در 
حالی است که همچنان استدلال قوی برای 

تفکیک وزارتخانه وجود ندارد.
وی می افزاید: به نظر من اســتدلال پشت 
ادغــام وزارت صنایــع و معادن بــا وزارت 
بازرگانــی به مراتب قوی تر بود تا مســایلی 
که بر ســر جداســازی و تفکیک وزارتخانه 

صنعت و معدن و تجارت شنیده می شود.

نباید هزینه تصمیمات غلط را بدهیم
این کارشــناس اقتصادی عنــوان می کند: 
یک مســاله ای کــه در حال حاضــر ظهور 
و بروز پیدا می کند، این اســت کــه ما نباید 
هزینه تصمیمات غلــط را بدهیم. اگر ادغام 

تصمیم غلطی بــود، بنابراین کشــور دارد 
هزینه این مســاله را می دهــد. این تبدیل 
به یک مســاله تراژدی و کمدی می شــود. 
ما یک بــار وزارتخانه ها را ادغــام می کنیم 
و دوباره به دنبال بازگشت شــرایط قبل از 

ادغام هستیم.
شقاقی تصریح می کند: اگرچه من همچنان 
معتقد هستم که با جداسازی وزارتخانه ها، 
نه بحث ساماندهی و توســعه تجارت اتفاق 
می افتد و نه مساله ساماندهی بازار داخلی. 
چون اصلا مساله ما در حوزه صنعت، معدن 
و تجارت، ادغام یا تفکیک نیســت و ما جای 

علت و معلول را اشتباه گرفتیم.
وی متذکر می شــود: آنچه کــه علت عدم 
توســعه صادرات غیرنفتی در حوزه صنعت 
و معدن وجود دارد، مشــکلاتی اســت که 
در ســاختارهای اقتصادی مثل ضعف نظام 
تولیدی داریم؛ مثل بحث انحصار در بخش 
تولید، عدم رقابت پذیری اقتصاد ملی، عدم 
شفافیت اقتصاد ملی، پیش بینی ناپذیری، 
بی ثباتی اقتصاد ملی، ضعف نظام بهره وری، 
عدم وجــود بخــش خصوصــی توانمند و 
مشــکلات ســاختاری و نهادی فــراروی 

صنعت و معدن کشور است.
این کارشناس اقتصادی متذکر می شود: در 
حوزه بخش ساماندهی واردات و تنظیم بازار 
داخل نیز مشکلات حاکم بر نظام توزیع در 
اقتصاد وجود دارد. بر این اســاس، معتقدم 
که بــا تفکیــک وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت هیچ اتفاق مثبتی رخ نخواهد دارد؛ 
به جز این که عملا یک زمان و هزینه ای را به 

مردم تحمیل می کنیم.
شــقاقی ادامه می دهد: ادغام یک هزینه ای 
برای اقتصاد کشــور داشــت و جداسازی 
وزارتخانه نیــز هزینــه ای را در پی دارد که 
عمدتا این تصمیــم و پیشــنهاد از جنس 
کمدی و تراژدی است؛ تا این که شاهد یک 

رخداد واقعی باشیم.

مسیر پویایی صنعت و معدن
 از جداسازی وزارت صمت نیست

وی می گوید: به نظر من مجلس و دولت، اگر 
دنبال این هستند که بخش صنعت پویا شود 
و بخش معدن در اقتصاد ایران فعال شــود و 
همچنیــن صادرات غیرنفتی توســعه پیدا 
کند، مســیر آن از تفکیــک وزارت صنعت، 
معــدن و تجارت نیســت. ما علــت را باید 
پیدا کنیم. این در حالی اســت که ما دنبال 

معلول ها هستیم.
این کارشــناس اقتصادی تصریح می کند: 
علت جای دیگری است. ما بخش خصوصی 
توانمند نداریــم، ســاختارهای اقتصادی 
ایــران غیررقابتــی و انحصاری هســتند، 
ضعف نظام بهره وری در اقتصاد ایران حاکم 
اســت، محیط کلان اقتصاد ایران نامناسب 
و معیوب است، فضای کسب وکار نامناسب 
اســت، اقتصاد ایران پرریســک و غیرقابل 
پیش بینی پذیری است.شقاقی خاطرنشان 
می کنــد: بــه تبــع در چنیــن اقتصادی، 
هیــچ ســرمایه گذاری داخلــی و خارجی 
صورت نمی گیرد و بدون ســرمایه گذاری و 
رقابت پذیری اقتصاد ملی نمی توانیم شاهد 
بنگاه های تولیدی رقابتی در اقتصاد باشیم. 
در این شرایط بخش صنعت و معدن کشور 
بدون اصلاحات ساختاری شــاهد اتفاقات 

مثبتی نخواهد بود.

مدیر عامل صندوق تثبیت بازار سرمایه خبر داد

واریزی های صندوق تثبیت با پیگیری وزیر اقتصاد انجام می شود
خریــدار  مدیر صنــدوق تثبیــت بازار 
ســرمایه با بیان اینکه در چند وقت گذشته 
صحبت هایــی بــا وزیــر اقتصــاد انجام و 
برنامه هایــی برای واریز منابــع به صندوق 
تثبیت بازار ســرمایه در دســتور کار قرار 
گرفت، گفت: تصمیم بر این است تا تعهدات 
صندوق توســعه ملی به صندوق تثبیت از 
محل برخی مطالبات صندوق توســعه ملی 

از دولت واریز شود.
»حبیب رضا حدادی سیاهکلی« به آخرین 
جزییات واریزی ها از صندوق توســعه ملی 
به صندوق تثبیت بازار ســرمایه اشاره کرد 
و افزود: واریز منابع از صندوق توســعه ملی 
به صندوق تثبیت بازار ســرمایه که از مدت 
ها قبل قرار بود در زمان مقرر انجام شــود، 

صورت نگرفته است.
وی با اعــلام اینکه در چند وقت گذشــته 
صحبت هایی با وزیر اقتصاد انجام شــده و 
برنامه هایــی برای واریز منابــع به صندوق 
تثبیت بازار ســرمایه در دســتور کار قرار 
گرفته اســت، گفت: قــرار بر این اســت تا 
تعهدات صندوق توســعه ملــی به صندوق 
تثبیــت از محل برخی مطالبــات صندوق 

توسعه ملی از دولت واریز شود.
رییس هیــات عامل صنــدوق تثبیت بازار 
سرمایه ادامه داد: صندوق توسعه ملی مازاد 
بر ایفای تعهــدات خود، قدم هــای مثبت 

دیگری را به نفع بازار سرمایه برداشته که در 
این راســتا در برخی مواقع مستقیما به بازار 
ســهام ورود و منابعی را به این بازار تزریق 

کرد.
وی خاطرنشــان کرد: با وجود این اقدامات، 
اما تاکنون تعهدات صندوق توســعه ملی به 

طور کامل انجام نشده است.
حدادی ادامه داد: صندوق توسعه ملی باید 
این پول را به صندوق تثبیت بازار ســرمایه 
واریز کند؛ زیرا بــدون این پول نمی توان در 
مواقع حســاس به بازار ورود و از هیجانات 

کاذب جلوگیری کرد.
رییس هیــات عامل صنــدوق تثبیت بازار 
سرمایه تاکید کرد: به طور معمول باید بدنه 
کارشناســی دولت در حمایت از سهامدار 
خرد با قدرت وارد عمل شود و پیگیری های 
لازم در خصوص این واریزی ها را در دستور 

کار قرار دهد.
وی افــزود: تزریــق نقدینگی بــه صندوق 
تثبیت بازار سرمایه از بودجه ۱۴۰۲ حذف 
شــد و طبق لایحه بودجه دیگر منابعی به 

این صندوق تخصیص پیدا نکرد.
مدیر صندوق تثبیت بازار سرمایه ادامه داد: 
صندوق تثبیت بازار ســرمایه باید به عنوان 
بازویی قوی در بازار حضور داشــته باشد تا 
بتواند نوسانات شدید ایجاد شــده در بازار 
را تحــت تاثیر تغییر عوامــل غیراقتصادی 

کنترل کند.
وی معتقد است که با توجه به وجود چنین 
مسایلی بهتر است تعهدات صندوق توسعه 
ملــی در خصــوص واریزی ها بــه صندوق 

تثبیت بازار سرمایه ایفا شود.
حدادی خاطرنشــان کرد: به نظر می رسد 
که در شــرایط فعلی و با توجــه به وضعیت 
خوب بازار برخی از مسوولان چنین تصوری 
داشــتند که صندوق تثبیت بازار ســرمایه 

نیازی به نقدینگی ندارد.
رییس هیــات عامل صنــدوق تثبیت بازار 
سرمایه اظهار داشــت: در همه کشورها به 
خصوص کشــورهای پیشــرفته برخی از 
ارگان دولتی، حامی بازار در شرایط سخت 
هســتند. اکنون در ایران ۲ صندوق توسعه 
بازار و صندوق تثبیت بازار سرمایه به دنبال 

حمایت از بازار هستند.
وی تاکیــد کــرد: ظرفیت فعلــی صندوق 
توسعه بازار، همســو با صندوق تثبیت بازار 
سرمایه اســت و هماهنگ با یکدیگر بازار را 
از نوسانات شــدید نجات می دهند. اما برای 
آنکه این صندوق ها بتوانند به عنوان بازوی 
محکم حمایتی در بازار فعال باشــند، بهتر 
است مسوولان تکالیف قانونی خود را انجام 

دهند.
حــدادی با تاکید بــر اینکه اکنون کشــور 
در وضعیتی قــرار دارد کــه باید تخصیص 
بودجه ها براساس اولویت دولت به درستی 
انجام شــود، گفــت: اکنون رقــم واریزی 
صندوق توسعه ملی به صندوق تثبیت بازار 
سرمایه با چند ماه گذشته هیچ فرقی نکرده 
است و آخرین واریزی مربوط به آبان ۱۴۰۱ 

بود.
به گفته رییس هیات عامل صندوق تثبیت 
بازار سرمایه؛ دولت وعده ای را مبنی بر واریز 
پنج هزار میلیارد تومــان به صندوق تثبیت 
بازار ســرمایه داده بود که از ایــن میزان ۲ 

همت به این صندوق واریز شد.
وی در پاســخ به ســوالی مبنی بــر اینکه 
صندوق تثبیت بازار ســرمایه در فروردین 
ماه حمایتی از بازار داشــت یــا خیر، ادامه 
داد: زمانی که بــازار در وضعیت خوبی قرار 
دارد باید ســهم وارد بازار کرد. این سهام در 

اختیار افــرادی قرار می گیرد کــه به دنبال 
سرمایه گذاری در این بازار هستند.

حدادی اظهار داشت: تا جایی که مقدور بود 
به بهبود وضعیت بازار کمک کردیم و عطش 
بازار را از طریق تزریق سهام به بازار برطرف 
کردیم تــا دیگــر روزهای تلخ ســال های 
گذشــته را تجربه نکنیم و سهام شرکت ها 

بیشتر از ارزش ذاتی خود رشد نکنند.
رییس هیــات عامل صنــدوق تثبیت بازار 
سرمایه تاکید کرد: ورود به موقع ۲ صندوق 
توسعه بازار و صندوق تثبیت بازار سرمایه به 
بازار باعث کاهش نوسانات شدید معاملات 
بورس و خط دهی درست به این بازار خواهد 

شد.
وی خاطرنشان کرد: با وجود اینکه صندوق 
توسعه ملی طبق تعهدات رقم مورد توافق را 
واریز نکرده است اما به دلیل وجود وضعیت 
مثبت در بازار، نقدینگی موجود در بازار در 

موقعیت بدی قرار ندارد.
حدادی در  پایــان این گفت وگــو اظهار 
داشت: صندوق توســعه ملی موظف بود 
که تا پایان ســال ۱۴۰۱ رقمــی معادل 
هفت هــزار میلیارد تومــان را به صندوق 
تثبیت واریز کند؛ اما از این رقم مبلغ ســه 
هزار و ۸۰۰ میلیــارد تومان را پرداخت کرد 
و ســه هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان دیگر باقی 

مانده است.



معاونت اعتباری و بین الملل پست بانک ایران ابلاغ کرد
 انجام واردات از محل منابع ارزی واردکنندگان 

امکان پذیر است
معاونت اعتباری و بین الملل پست بانک ایران، 
مفاد نامه ۰۱/۳۱۷۴۱۶ مورخ ۱۴۰۱/۱۲/۲۳ 
اداره تدویــن و مقــررات ارزی بانک مرکزی 
ج.ا.ایــران را مبنی بــر انجــام واردات از محل 
منابع ارزی واردکننــدگان، با ضرورت نظارت 
واحدهای بازرســی و مبارزه با پولشــویی را به 
شــعب ارزی و واحدهای ذیربط این بانک ابلاغ 
کرد.به گزارش اداره کل روابط عمومی پست بانک ایران: بر اساس مفاد 
نامه مذکور، پیرو بخشنامه شماره ۱۱۷۱۳۲ /۰۱ مورخ ۱۰ /۰۵ /۱۴۰۱ 
آن اداره و با عنایت به مفاد بندهای )۱۲( و )۱۵( از قسمت کلیات بخش 
اول مجموعه مقــررات ارزی واردات کالا و خدمت، با تاکید بر لزوم اخذ 
صورتحساب ارزی و ســایر مدارک مثبته از واردکننده مرتبط با منابع 
ارزی واردکننــده و نیز ضرورت نظارت و کنترل واحد های بازرســی و 
مبارزه با پولشویی آن موسسه اعتباری بر دریافت اسناد مربوط توسط 
شــعب خود کماکان امکان پذیر بوده و ممانعتی در این خصوص اعمال 

نشده است.
بر اساس این گزارش: به منظور بهره مندی از منابع ارزی واردکنندگان 
در خارج از کشور جهت واردات، لازم اســت با رعایت قوانین و مقررات، 

همکاری لازم با واردکنندگان صورت پذیرد.

گسترش دامنه خدمات و فعالیت های ارزی بانک 
آینده کلید خورد

بانک آینده با رویکرد تکمیل چرخه خدمات رسانی و ارزش آفرینی هر 
چه بیش تر برای مشــتریان، خدمت بانکی جدیدی را در قالب دریافت 

مجوز مرحله دوم و سوم عملیات ارزی به مجموع خدمات خود، افزود.
بانک مرکــزی ج.ا.ایران با ارائــه خدمات ارزی توســط بانک آینده در 
مرحله دوم و ســوم موافقت کرد. بر اســاس این مجوز که روز سه شنبه 
۲۲ فروردین ماه امسال صادر شــد، بانک آینده می تواند نسبت به ارائه 
تمامی خدمات ارزی و انجام عملیات بانکــداری بین المللی در مرحله 

دوم و سوم اقدام کند.
این فرصت بی بدیل ضمن تکمیل ســبد خدمــات و محصولات بانک 
آینده در مجموعه عملیــات بانکی ریالی و ارزی، انتظارات مشــتریان 
این بانک را نیز نســبت به دریافــت خدمات کیفی و بهینــه، برآورده 
خواهد ساخت که نتیجه آن، رضایت مندی بیش تر مشتریان و متعاقباً 
بهره گیری از این ظرفیت در راستای توســعه بازار، افزایش مشتریان و 

گسترش فعالیت و شبکه خدمت رسانی بانک آینده، خواهد بود.
با صدور مجــوز مرحله دوم و ســوم فعالیت ارزی، امــکان افتتاح انواع 
حساب های قرض الحســنه جاری و پس انداز، سرمایه گذاری مدت دار 
ارزی برای مشتریان بانک آینده فراهم بوده و این بانک می  تواند با ارائه 
خدمات بانکی در قالب افتتاح انواع حســاب ارزی بــا دو کارکرد حفظ 
ارزش و نگه داری منابع مشتریان از یک سو و تجمیع منابع ارزی، علاوه 
بر افزایش حجم منابع بــا کیفیت و پایدار و امــکان به کارگیری آن در 
اقتصاد مولد و واقعی، به کاهش قیمت تمام شــده پول و درآمد مشاع و 
غیرمشاع برای پیشــبرد اهداف و برنامه های بانک و در نگاهی کلان؛ به 
تقویت پروژه های عظیم تولیدی، عمرانی و اقتصادی کشــور در سطح 

ملی و بین المللی، کمک شایانی نماید.
به یقین این دستآورد ارزشــمند، مهر تأییدی از سوی سیاست گذاران 
و راهبران نظام بانکی در بانک مرکزی ج.ا.ایران نســبت به بانک آینده 
و توجه ویژه برای امکان فعالیت اثربخش ایــن بانک در عرصه عملیات 

ارزی است.

سازمان خصوصی سازی عرضه سهام اتکایی 
ایران معین را بلامانع اعلام کرد

در راســتای سیاست های ســهامدار شرکت 
بیمه اتکایی ایران معین مبنی بر عرضه در بازار 
سرمایه، شاهین احمدی مدیر سرمایه گذاری 
شــرکت، با ارائه توضیحاتی فرآیند اخذ مجوز 

این اقدام را اعلام داشت.
به گزارش روابط عمومــی اتکایی ایران معین؛ 
طبق اظهار وی؛ شرکت طی نامه ۴۸۵۹۹/۹۹ 
مورخ ۱۸/۱۲/۱۳۹۹ خواســتار استعلام از ســازمان خصوصی سازی 
کشور شــده و بیمه ایران به عنوان سهامدار این شــرکت عطف به نامه 
فوق طی نامــه ۳۶۷۲/۱۴۰۰ مورخ ۱۰/۰۱/۱۴۰۰ ایــن موضوع را از 
سازمان مزبور استعلام نمود. ســازمان خصوصی سازی کشور نیز طی 
نامه ۱۳۸۰۲ مورخ ۳۰/۰۱/۱۴۰۰ اعلام کرد که شــرکت بیمه اتکایی 
ایران معین در فهرست شرکت های غیر قابل واگذاری به واسطه دولتی 

بودن قرار ندارد و عرضه سهام این شرکت در بازار سرمایه بلامانع است.

مدیرعامل بیمه دانا در شهر مشهد:
صنعت بیمه در سال جدید با هوشمندسازی 

خدمات  بیمه ای پیوند خورده است
نایب رئیس هیئت مدیره و مدیرعامــل بیمه دانا و اعضای هیئت همراه، 
در پی درگذشت دوتن از همکاران دلسوز و پرتلاش این شرکت، ضمن 
حضور در مراسم یادبود ایشان در بازدید از شــعب مشهد این شرکت، 
مهمترین سیاست ها و برنامه های راهبردی بیمه دانا در سال ۱۴۰۲ را 

تشریح کرد.
 به گزارش روابط عمومی بیمه دانا، دکتر رضا جعفری که به مناســبت 
حضور در مراســم یادبود و گرامی داشــت همکاران تازه  درگذشته این 
شــرکت مرحومه مرجان تمیــزکار و مرحــوم علیرضا پوینــده، روز 
سه شــنبه ۲۹ فروردین ماه ســال جاری به مشــهد مقدس سفر کرده 
بود، ضمن ابراز همدردی و تســلیت به خانواده های  ایشان و کارکنان 
شعبه مشهد اظهار داشــت: یکی از عوامل مهم موفقیت و پیشرفت هر 
سازمانی، حضور نیروی انســانی مجرب، کارآزموده، دلسوز و باپشتکار 
است که مصداق این مساله همواره در خانواده بزرگ بیمه دانا و در بین 
همه کارکنان آن به خوبی قابل مشــاهده است و بی تردید سرمایه های 
انسانی در هر ســازمانی، مهم ترین سرمایه های آن ســازمان به شمار 

می آیند.
مدیرعامل بیمه دانا با اشاره به خدمات و تلاش های دلسوزانه همکاران 
درگذشته این شرکت در شهر مشهد مقدس، برای آن عزیزان آمرزش 
و برای بازماندگان صبر و آرامش را از درگاه پرودگار مســئلت و در ادامه 
طی ســخنانی به اهمیت و نقش ســرمایه انســانی در پیشبرد اهداف 

شرکت اشاره کرد.
مدیرعامل بیمه دانا سپس در جمع کارکنان شعبه مشهد حضور یافت 
و با اشاره به اهداف، سیاســت ها و برنامه های راهبردی این شرکت در 
سال ۱۴۰۲ اظهار داشت: صنعت بیمه در سال جدید با هوشمندسازی 
خدمات  بیمه ای پیوند خــورده و این بدان معنی اســت که باید در این 
عرصــه از تمام ظرفیت هــای خود بــرای خدمت رســانی مطلوب به 
مشــتریان و بیمه گذاران در حوزه خدمات الکترونیکی و در بستر وب 
به درســتی بهره بگیریم.دکتر جعفری در همین خصــوص از تمامی 
کارکنان خواست در ســال جدید با تقویت زیرساخت های شرکت در 
حوزه فناوری اطلاعات، محصولات شــرکت را به صورت الکترونیکی و 

آنلاین به مشتریان عرضه کنند.

 وزیر نفت:
 برنامه افزایش قیمت بنزین نداریم

 وزیر نفت با تاکید بــر اینکه کارت های ســوخت جایگاه ها جمع آوری 
نشده است، گفت: هیچ گونه برنامه افزایش قیمت بنزین در دستور کار 
وزارت نفت و دولت نیســت. جواد اوجی در حاشیه جلسه هیات دولت 
و در جمع خبرنگاران گفت: هیچ گونه برنامــه افزایش قیمت بنزین در 

دستور کار وزارت نفت و دولت نیست، مردم به شایعات توجهی نکنند.
وی در رابطه با اســتفاده از کارت ســوخت هوشــمند تصریح کرد: در 
بودجه ســال ۱۴۰۲، مجلس وزارت نفت را مکلف کرده که خودروها از 

طریق کارت سوخت خود، سوختگیری کنند.
وزیر نفت خاطرنشــان کــرد: ۲۹ میلیون خــودرو در کشــور دارای 
کارت ســوخت هســتند و تهیه و تنظیم کارت ســوخت طی یک ماه 
انجام می گیرد. مردم زمانی که به جایگاه ســوخت مراجعه می کنند از 
کارت سوخت شخصی استفاده کنند.اوجی با تاکید بر اینکه کارت های 
ســوخت جایگاه ها جمع آوری نشــده مطرح کرد: تعــداد کارت های 
ســوخت جایگاه ها کم شده اســت. کارت های ســوخت جایگاه ها به 
این منظور است که اگر کســی کارت خود را گم کرده از کارت سوخت 

جایگاه که حالت اضطراری دارد، استفاده کند.

2 میلیارد و200 میلیون دلار پروژه در استان خوزستان
 افتتاح می شود

وزیر نفــت در ادامه با یادآوری ســفر رییس جمهــور و هیات دولت به 
اســتان خوزســتان در روزهای هفتم و هشــتم اردیبهشــت، گفت: 
در جریان این ســفر ۲ میلیــارد و ۲۰۰ میلیون دلار پروژه در اســتان 
خوزســتان افتتاح خواهد شــد.به گفته اوجی، از مهمترین پروژه های 
وزارت نفت در این ســفر، افتتاح و بهره برداری کارخانه گاز و گاز مایع 
۳۲۰۰ و ان جی ال ۳۲۰۰ اســت، که مرحله نخست آن، روزانه ظرفیت 
۲۵۰ میلیون فوت مکعــب جمع آوری گازهای مشــعل میادین غرب 
کارون را خواهد داشت.وی این نکته را گفت که در این کارخانه، گازهای 
جمع آوری شده تفکیک شده وگاز شیرین آن به شبکه سراسری تزریق 
خواهد شــد و ترکیبات ســنگین آن به عنوان خوراک پتروشــیمی از 

طریق خط لوله به پتروشیمی ماهشهر ارسال می شود.
وی این طرح را نخســتین پروژه جمع آوری گازهای مشعل دانست که 

برای راه اندازی آن یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار هزینه شده است.

رئیس مرکز جهاد آبرسانی وزارت نیرو:
وستای  ح جهاد آبرسانی در ۱۷۴ ر افتتاح طر

خوزستان هم زمان با سفر رئیس جمهور
رئیس مرکز جهاد آبرســانی وزارت نیرو گفت: طرح جهاد آبرسانی در 
۱۷۴ روستای خوزستان همزمان با سفر رئیس جمهور افتتاح می شود.

به گــزارش وزارت نیرو، میثــم جعفرزاده طــرح جهاد آبرســانی را 
بزرگ ترین پروژه عمرانی کشور به لحاظ ساختاری، تعداد کارگاه های 
فعال و به لحاظ وسعت در کشور دانست و از افتتاح طرح جهاد آبرسانی 
در ۱۷۴ روستای استان خوزســتان، هم زمان با نخستین سفر استانی 

رئیس جمهور و وزیر نیرو به این استان در سال جاری خبر داد.
وی تعداد کل روستاهای مشــمول این طرح در سراسر کشور را ۷۱۳۸ 
روســتا اعلام و خاطرنشــان کرد: ۷۶۶ روســتا از این تعداد در استان 
خوزســتان واقع شــده است.مشــاور وزیر نیرو ادامه داد: طرح جهاد 
آبرسانی تاکنون در ۴۵۱ روستای کل کشــور در مدار بهره برداری قرار 

گرفته که از این میان ۱۷۴ روستا متعلق به استان خوزستان می شود.
جعفرزاده گفت: عملیات آبرسانی در قالب طرح جهاد آبرسانی در بیش 
از ۲۵۰۰ روستا در کل کشور از محل اعتبارات محرومیت زدایی، ملی و 

خیرین آبرسان انجام شده و به بهره برداری رسیده است.

وی تاکید کرد: عملیات آبرســانی تا پایان ســال جاری بــه طور کلی 
در ۱۰۰۰ روســتای کشــور و به طور خاص در ۱۷۰ روســتای استان 

خوزستان در قالب طرح جهاد آبرسانی انجام می شود.
رئیس مرکز جهاد آبرســانی وزارت نیرو به تشــریح روند پیشرفت این 
طرح در روستاهای خوزســتان پرداخت و خاطرنشان کرد: هم اکنون 
این طرح در ۱۸ شهرستان خوزستان در حال اجرا بوده و با روند مطلوبی 
در حال پیشــرفت است، به طوری که خوشــبختانه در شهرستان های 
حمیدیه، اندیکا، خرمشــهر، دشــت آزادگان و هویزه شاهد پیشرفت 

بیش از ۹۰ درصدی این پروژه عظیم ملی هستیم.

آغاز طرح های اجرایی مدیریت مصرف برق در تهران
 بانک های پرمصرف برق پایتخت

 شناسایی شدند
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ گفت: با هدف اجرای 
مصوبه هیات وزیران مبنی بر الزام ادارات، دستگاه ها و نهادهای اجرایی 
به مدیریت مصرف انرژی، ۵۰ گروه اجرایی با حضور در شعب بانک های 
شهر تهران، نسبت به شناســایی و فهرست برداری بانک های پرمصرف 

اقدام کردند.
کامبیز ناظریان با بیــان اینکه از ۱۵ خردادماه بــا پرمصرف ها برخورد 
خواهد شد، گفت: مطابق با رویه ابلاغی سال گذشته و بر اساس مصوبه 
هیات دولت، همه دســتگاه های اجرایی، بانک ها، نیروهای مســلح و 
نهادهای عمومی غیردولتی موظف هســتند نسبت به کاهش مصرف 
برق در ساعات اداری به میزان حداقل ۳۰ درصد نسبت به مصرف دوره 
مشابه سال گذشته و در ســاعات غیر اداری به میزان ۶۰ درصد مصرف 
جاری با اولویت خاموش کردن روشــنایی غیر ضروری و ســامانه های 

سرمایشی اقدام کنند.
وی ادامه داد: شــرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ با هدف اطمینان 
از تامین برق مورد نیاز شــهروندان و حفظ پایداری شــبکه توزیع برق 
کلان شــهر تهران با تدوین بیش از ۱۴۲ برنامه عملیاتی و کارشناسی، 
مدیریت بار و افزایــش تاب آوری شــبکه برق را در دســتور کار خود 
قرار داده اســت.مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی بــرق تهران بزرگ 
خاطرنشان کرد: در نخســتین گام اجرایی عمومی در حوزه مشترکان 
اداری، طی مانوری یک روزه با حضور ۵۰ گروه ارزیاب، وضعیت مصرف 
برق هزار و ۹۰۰ شعبه بانک پایتخت به صورت میدانی و حضوری رصد 
و فهرست این شعب با شرح تجهیزات برقی و وضعیت انشعاب و میزان 

مصرف برق صورت برداری شد.
وی ادامــه داد: طی این مانــور علاوه بــر ثبت اطلاعات مشــترکان، 
اطلاع رســانی لازم در خصوص ضرورت و راهکارهای مدیریت مصرف 
برق به مدیران و نمایندگان شــعب بانک های شــهر تهران انجام شده 
و تمامی این شــعب، موظف هســتند از نیمه خردادماه سال جاری به 
صورت کامل و دقیــق اقدام به اجرای طرح هــای مدیریت بار مطابق با 

مصوبه ابلاغی هیات دولت کنند.
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قیمت زمین، بیشترین سهم را در هزینه های مسکن دارد

ح نهضت ملی مسکن وابسته   موفقیت طر
به توسعه افقی شهرها

خریدار  واگــذاری زمین به مردم و ســاخت 
۴ میلیون واحد مســکونی در طــرح نهضت ملی 
مســکن نیازمند آن اســت که حریم شهرها آزاد 
شده و با عرضه زمین و کاهش سهم آن در قیمت 

مسکن، هزینه های مسکن نیز کاهش پیدا کند.
یکی از بزرگ ترین مشکلات مردم در حال حاضر 
مشکل مسکن و افزایش هزینه های آن است. طی 
سال های اخیر کمبود ســاخت مسکن و کاهش 
عرضه آن در کنار افزایش تورم باعث شده به مرور 
مصرف کننــدگان واقعی از بازار مســکن خارج 
شــده و تقاضای مصرفی جای خود را به تقاضای 
ســرمایه ای بدهد.آخرین آمارها از سرشــماری 
عمومی نفوس و مسکن نیز نشــان می دهد طی 
چهار دهه، وضعیت تقاضای مصرفی و سرمایه ای 
مسکن کاملًا برعکس شــده است؛ به طوری که از 
۸۰ درصد تقاضای مصرفــی و ۲۰ درصد تقاضای 
سرمایه ای در اواسط دهه ۵۰ به حدود ۲۰ درصد 
تقاضای مصرفی و ۸۰ درصد تقاضای سرمایه ای 

در اواسط دهه ۹۰ رسیده است.

چند سال کم کاری در ساخت مسکن
در حال حاضر قیمت مسکن به شکل بی سابقه ای 
افزایش یافته است و بســیاری از خانواده ها توان 
خرید مســکن و حتی اجاره مسکن در نقاطی که 
پیش از این ســاکن بودند را ندارند. طبق آمارها 
قیمت یک مترمربع زیربنای مسکونی در مناطق 
شــهری طی یک دهه و از ابتــدای ۱۳۹۱ تا انتها 
سال ۱۴۰۰، رشدی بیش از هزار درصد را تجربه 

کرده است.
عوامل متعددی در این افزایش قیمت نقش دارند 
که تورم کلی در اقتصــاد و انتظــارات تورمی از 
جمله این عوامل هستند. اما مهم ترین مسئله ای 
که باعث شــده ایــن عوامــل در این زمــان بار 
هزینه ای و فشار بیشتری را بر خانواده ها تحمیل 
کنند، کاهش ساخت وســاز و عرضه مسکن طی 

سال های اخیر بوده است.
بی توجهی دولت قبل به ساخت مسکن و تکمیل 
نکردن واحدهای مسکن مهر موجب شد که آمار 
ساخت وساز در کشور به میزان زیادی کاهش پیدا 
کند، چنانکه تعداد واحدهای ساخته شده از یک 
میلیون و ۲۰۰ هزار واحد در سال ۱۳۸۹ به ۳۲۰ 
هزار واحد در سال ۱۳۹۶ رسید.در سال های بعد 
از آن نیز هر چند میزان اندکی به این تعداد اضافه 
شد، اما همچنان کمبود ســاخت ادامه یافت و با 
روی هم انباشته شدن کمبودها و افزایش تقاضا، 
بازار مسکن به کلی از دهک های اول جامعه خالی 
شد.با تشدید مشکلات مردم در بخش هزینه های 

مســکن، دولت ســیزدهم تصمیم گرفت با طرح 
نهضت ملی مسکن به این آشــفتگی و ولنگاری 
قیمت ها پایان دهد و امکان خانه دار شدن را برای 

دهک های پایین جامعه فراهم کند.

قیمت زمین، بیشترین سهم را در هزینه های 
مسکن دارد

در این طرح قرار اســت دولت با قرار دادن زمین 
در اختیار مردم و حذف قیمــت آن از هزینه های 
ساخت و نیز ارائه تسهیلات و فراهم کردن ساخت 
تدریجی بنا، کمبود مســکن در کشور را جبران 
کند.به گفته کارشناســان قیمــت زمین یک از 
پارامترهای مهم و تأثیرگذار در قیمت واحدهای 
مسکونی اســت و کاهش عرضه زمین به واسطه 
بستن حریم شهرها و ایجاد کمربند اطراف آن ها 
روزبه روز بر قیمت زمین هــای موجود در حریم 

شهرها اضافه کرده است.
این مســئله با تأثیرگذاری بر قیمت تمام شــده 
مســکن در ســال های اخیر، به تشــدید مشکل 
مســکن دامن زده اســت، چراکه در حال حاضر 
قیمت زمیــن حــدود ۶۰ تا ۷۰ درصــد قیمت 

ساخت مسکن را شامل می شود.
با الحاق زمین های اطراف شهرها به محدوده های 
شــهری و افزایش عرضه زمین، ایــن پارامتر در 
هزینه ساخت مســکن کاهش می یابد و منجر به 
کاهش قیمت مســکن و افزایش دسترسی به آن 

توسط دهک های پایین جامعه می شود.
در همیــن زمینه ســید حســن موســوی فرد، 
کارشــناس اقتصــادی، در برنامــه تلویزیونی 
جهان آرا بیــان کرد: انحصــار بــالا و پنهانی در 
عرضه زمیــن در ایــران وجــود دارد که موجب 
افزایش قیمــت بالای آن شــده اســت. با طرح 
مســکن مهر توانستند قیمت مســکن را کاهش 
بدهند ولی انحصار عرضه زمین شکسته نشد. وی 
افزود: تراکم مسکن در شــهرهای ایران حتی از 
بنگلادش که شهرهای شــلوغی دارد هم بیشتر 

است.

عمودی سازی و تراکم بالا، ایراد بزرگ طرح 
مسکن مهر

اتخــاذ سیاســت های اشــتباه موجب شــده تا 
کلانشهرهای کشور بسیار متراکم شوند به طوری 
که مهم ترین آن ها یعنی تهران، مشــهد، اصفهان 
و تبریز نســبت به مهم ترین پایتخت های جهان 
از جمله پکن، پاریس، واشــنگتن، لندن و برلین 

تراکم بالاتری دارند.
فرشــید ایلاتی، کارشــناس مســکن می گوید: 

متأســفانه مــا در بحــث متراکم ســازی اصول 
شهرســازی را رعایــت نکرده ایــم و فاصلــه 
ســاختمان ها از یکدیگر، فاصله معابر، کوچه ها، 
خیابان ها و ســرانه ها، هیچ کدام لحاظ نشده اند. 
به همین دلیل ما در شهرهایمان همزمان فشرده 

سازی و متراکم سازی را داشته ایم.
در طرح مســکن مهر نیز که تعــداد افراد زیادی 
صاحب خانه شدند، تراکم بالا به واسطه بلندمرتبه 
سازی باعث شد کیفیت این واحدها از نظر تأمین 
آرامش و آسایش ساکنین آن ها افت کند. به ویژه 
اینکه واحدهای مســکن مهر عموماً در حاشــیه 
شهرهای بزرگ یا در شــهرهای کوچک احداث 
شــده اند که متقاضیان آن ها کمتر با شــلوغی و 

پیامدهای آن سازگاری دارند.
به همین دلیل در طرح نهضت ملی مســکن قرار 
است رویکرد عمودی سازی شهرها جای خود را 
به شهرســازی افقی بدهد و در مناطقی که زمین 
به اندازه کافی وجود دارد، مســکن ویلایی و یک 
طبقه ســاخته شــود. این رویکرد باعث می شود 
مهم ترین ایراد طرح مســکن مهر برطرف شــود 
و واحدهای ساخته شــده با فرهنگ ساکنین آن 

سازگاری بیشتری داشته پیدا کند.
طبق مصوبــه چهارمین جلســه شــورای عالی 
مســکن نیز اولویت دولت، احداث خانه های یک 
طبقه عنوان شــده اســت که باید در نتیجه آن 
زمینه تراکم مطلوب ۶۰ نفر در هکتار فراهم شود.

ضرورت بازنگری در طرح های جامع
 و تفصیلی پیشین

برای رســیدن بــه ایــن تراکم و اجرایی شــدن 
رویکرد افقی ســازی، آزاد کردن محدوده شهرها 
و بازنگری در طرح های جامع و تفصیلی پیشــین 
ضروری اســت. اما به گفته ایلاتی، آنچه از سوی 
معاونت شهرسازی و معماری و دبیر شورای عالی 
شهرسازی کشور به اســتان ها ابلاغ شده متناق 
ض با رویکرد جدید است؛ بخشنامه ای که ارجاع 
شده، طرحی مبتنی بر تراکم ساختمانی با الگوی 
تراکم پهنه ای اســت که با رویکرد غلط پیشــین 
توسعه عمودی شهرها نوشته شــده و در توسعه 

افقی شهرها کارایی نخواهد داشت.
بنابرایــن باید کار ویــژه جدیــدی در دبیرخانه 
شــورای عالی معماری و شهرسازی تعریف شود 
تا در مدت زمــان کوتاهی بتوان بــا افزایش توان 
کارشناســی و بهره گیری از ظرفیت های بخش 
خصوصی، طــرح جامع و تفصیلی تمام شــهرها 
را با رویکرد جدید و اولویت توســعه افقی، مورد 

تجدیدنظر و بازنگری قرار داد.

مهر ایران

مدیرعامل بانک قرض الحســنه 
مهر ایران گفت: بــرای دریافت 
وام از بانک های قرض الحســنه 
همچنــان ملاک اصلــی، معدل 
حساب مشــتری است، اما سقف 
پرداخــت وام ۵۰ درصد افزایش 

یافته است.
 بانــک مرکــزی بــه  تازگــی 
اعــلام کرد کــه ســقف فردی 
بانک هــای قرض الحســنه  وام 
برای اشــخاص حقیقی از ۲۰۰ 
میلیون تومان بــه ۳۰۰ میلیون 
تومــان و بــرای شــرکت های 
حقوقی )کســب وکارهای خرد 
و دانش بنیــان( از ۵۰۰ میلیون 
تومان بــه ۷۵۰ میلیــون تومان 

افزایش یافته است.
با توجه به اینکه افزایش سقف یاد 
شــده، صرفاً مربوط به بانک های 
قرض الحسنه است، »سید سعید 
شمســی نژاد« مدیرعامل بانک 

قرض الحسنه مهر ایران 
دربــاره جزئیــات این 
موضوع گفــت: اخیراً 
بانک های  وام  ســقف 
بــه  قرض الحســنه 
حقیقــی  اشــخاص 
تــا ۳۰۰ و اشــخاص 

حقوقی شامل کســب وکارهای 
خرد و دانش بنیان تا ۷۵۰ میلیون 
تومان افزایش یافته اســت. این 
افزایش نســبت به ســقف های 
پیشــین یعنی ارقام ۳۰۰ و ۵۰۰ 
میلیون تومــان، افزایشــی ۵۰ 

درصدی داشته است.
وی بیــان کــرد: مجموعه دولت 
نگرش مثبتی نسبت به حمایت 
از تولید داخلــی و تقویت قدرت 
خرید مــردم دارد و در این زمینه 
قرض الحســنه را ابــزاری مثبت 
می داننــد. بــر همین اســاس 
سیاســت های  راســتای  در  و 

دولــت مردمــی و بــا 
وزارت  پیگیری هــای 
امور اقتصادی و دارایی 
و حمایت بانک مرکزی، 
سقف وام قرض الحسنه 
افزایــش یافــت. این 
اقــدام بــه پیشــنهاد 
بانک قرض الحســنه مهــر ایران 
و بــا تصویب کمیســیون پولی و 
اعتباری بانک مرکــزی صورت 

گرفته است.
مدیرعامل بانک قرض الحســنه 
مهر ایران درباره اهمیت این کار 
و آثــاری که در پــی دارد، گفت: 
پیش از این نگاهی وجود داشــت 
کــه جامعه هــدف بانکــداری 
قرض الحســنه را تنها اقشــار با 
درآمد پاییــن می دانســت و بر 
همین اســاس هم سقف وام های 
بــود،  پاییــن  قرض الحســنه 
به طوری که تا ســال ۱۴۰۰ این 

عــدد ۵۰ میلیون تومــان بود و 
صرفاً به اشــخاص حقیقی تعلق 

می گرفت.
وی در همیــن رابطه افــزود: در 
حال حاضــر مجموعه دولت نگاه 
فراگیرتری به قرض الحسنه دارد 
و بر همین اســاس نیز با پیگیری 
وزارت اقتصــاد و حمایــت بانک 
مرکــزی، ســقف وام بانک های 
قرض الحســنه برای اشــخاص 
حقیقی ظــرف ۲ ســال، از ۵۰ 
میلیون تومان بــه ۳۰۰ میلیون 
تومان رسیده و ۶ برابر شده است.

شمســی نژاد گفــت: در بانــک 
قرض الحســنه مهر ایــران نیز 
چنیــن نگاهــی حاکم اســت و 
معتقدیم می توان با قرض الحسنه 
همه نیازهای مالی را پوشش داد. 
بر همین اساس نیز شعار »کارت 
مهر، کارت زندگی« را ســرلوحه 

کار خود قرار داده ایم.

جزئیات دریافت وام قرض الحسنه ۳۰۰ میلیون تومانی

انرژیشعبه  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰


